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Štaten-
berg 
vračamo 
prihod-
nosti 

NESREČA V VELIKEM VRHU NAD DOLANAMI 

Počasi, a 
zanesljivo 

Tako bi lahko okarakterizirali 
inšpektorje in predstavnike Vod-
nega gospodarstva Ptuj, ko bi 
ocenjevali ravnanje ob nesreči, 
ki se je pripetila v Velikem Vrhu 
nad Dolanami. Da o vozniku av-
tomobila, ki na j bi solno kislino 
v 55 sodih po 50 kilogramov pre-
peljal iz Ljubljane v Zadar , niti 
ne govorimo. 

Okrog dvanajste ure in pet-
najst minut je voznik Agrotran-
sporta Ptuj Franc Primožič iz 
Bukovec s tovornjakom Merce-
des 12— 13 lomil veje ob cesti in 
skoraj podrl hišo v Velikem Vr-
hu, ki stoji ob cesti. Peljal je da-
lje po cesti, dokler ga ni zaneslo 
levo. Bočno je zadel v drevo in 
se nan j »naslonil«. Sodi, polni 
solne kisline, so se zvalili po hri-
bu, ki je last Alojza Jurgeca iz 
Medribnika. Pristali so na njivi 
Franca Bombeka iz Velikega Vr-
ha. Voznik avtomobila je potem 
zapustil tovornjak in okoličani 
so mislili, da odha ja nesrečo pri-
javit na policijo. Ker pa ga dolgo 
ni bilo nazaj, so vaščani sami po-
klicali. Tako so za nesrečo izve-
deli na postaji milice ob trinajsti 
uri in štirideset minut. Franc Pri-

možič pa je izginil neznano kam. 
Ko so za nesrečo izvedeli mili-

čniki, so odhiteli na ogled terena 
in začelo s e j e vsesplošno mobili-
ziranje. Na kraj nesreče so prihi-
teli gasilci, pa inšpektorji , pred-
stavniki Agrotransporta in Civil-
ne zaščite ter drugi. Ocenjevali 
so škodo, razglabljali o tem, kaj 
je potrebno storiti in kdo je za 
kakšno odločitev pristojen. Edi-
ni, ki si zaslužijo priznanje, so 
gasilci iz Ptuja, Zavrča in Stoj-
nec, ki so brez odobritve občin-
ske sanitarne inšpektorice Lun-
drove odstranili vse sode z njive 
in druge ostanke s pobočja. Pos-
pravili so tudi vse, kar je ostalo 
na tovornjaku. Od gasilcev so za 
količine iziite solne kisline izve-
deli tudi inšpektorji , ko so okrog 
osemnajs te ure in trideset minut 
le-ti končali natovar janje sodov 
na težko dostopnem področju. 
Izlilo s e j e 1100 do 1500 litrov ki-
sline in manjša količina Jupola. 
O nadaljnj i sanaciji inšpektorji 
še vedno niso dali navodil, saj je 
bil kemik iz VGP službeno odso-
ten na ekološkem sejmu v Z R N , 
predstavnika Zavoda za zdrav-
stveno varstvo v Mariboru pa še 
ni bilo na kraj nesreče. Najbol j 

napeta sta bila predstavnika 
Agrotransporta , vendar dovolje-
nja za sanacijo nista mogla izsili-
ti. 

Tovornjak so z vrvmi pripeli 
na drevesa na nasprotni strani. 
Zaradi kontaminiranosti s solno 
kislino tovornjaka niso odstrani-
li. Vodja operative iz VGP Ptuj 
Mirko Veronek je celo trdil, da 
je njihovo delo le strokovna iz-
vedba sanacije, fizični del pa je 
naloga Gasilske reševalne službe 
iz Maribora. Potem je zagovarjal 
trditev o zaščiti voda kot njihovi 
nalogi, čeprav mu je inšpektorica 
Lundrova nekajkrat povedala 61. 
člen Zakona o vodah, ki zaščito 
vode in neposredno odstranjeva-
nje nevarnosti za onesnaženje 
nalaga Vodnemu gospodarstvu. 
Do dvajsete ure še niso začeli 

nevtralizacije ne delavci VGP in 
ne gasilci, ki so popre j sicer po-
storili vse. 

Ob dvajseti uri in trideset mi-
nut so zaradi kisline ožgani hrib 
le posipali z apnom in nadaljeva-
li sanacijo v torek, ko so odstra-
nili zgornjo, kot goba napito 
plast s kislino. 

Voznik tovornjaka Franc Pri-
možič je iz Agrotransporta odpe-
ljal v nedeljo ob dvajsetih in tri-
deset minut s tovorom, ki bi mo-
ral prispeti v Zadar in Omiš. V 
domači delavnici s e j e oglasil za-
radi tekočega servisa. Zaka j je 
vozil tovor po Velikem Vrhu, do 
torka nihče ni vedel, saj voznika 
še niso našli. Drugi pa lahko le 
ugibamo o vzrokih tega nelogi-
čnega dejanja . 

M. Samec 

Tovornjak se je naslonil na drevo. 

Šport v nekaj vrsticah 
Mirko Vindiš je v nedeljo pe-

tič zapored zmagal na tradicio-
nalnem partizanskem maršu — 
teku na 26 kilometrov v Kumrov-

cu. Ob premočni zmagi je posta-
vil tudi novi rekord proge. Prva 
je bila tudi ekipa Ptuja, v kateri 
sta bila še Geza Grabar , bil je če-

trti, in Ivan Golob, ki je osvojil 
sedmo mesto. • • • 

Na letališču v Moškanjcih je 
bilo republiško prvenstvo v mo-
tornem letenju. Naslov je osvoji-
la ptujska posadka Tomi Ver-
bančič in Tomaž Pliberšek. • • • 

Ptujski atleti in atletinje so na 
kvalifikacijah za atletski pokal 
Slovenije v Celju osvojili kar 
precej prvih mest. Najboljši re-
zultat je dosegel Dejan Doki, ki 
je v suvanju krogle s 15 metri in 
70 centimetri postavil republiški 
mladinski rekord. V republiški 
finale se bo po rezultatih uvrstilo 
dvanajst najboljših v posamez-
nih disciplinah z vseh treh po-
dročnih tekmovanj . Tekmovanji 
sta bili namreč tudi v Ljubljani 
in Novi Gorici. • • • 

Rokometaši Ormoža so v 
predzadnjem kolu prvenstva v 
prvi republiški ligi na svojem 
igrišču z 31:25 premagali Slovenj 
Gradec, članice Drave pa so z 
19:20 izgubile v Škofijah. V dru-
gi republiški ligi so članice Dra-
ve doma s 35:26 premagale eki-
po Yu stip iz Celja, Krog in Veli-
ka Nedelja pa sta se v vroči tek-
mi razšla z neodločenim izidom 

20:20, po tekmi pa so goste še 
pretepli! Sramota! • • • 

V območni članski nogometni 
ligi sta Drava in Železničar v sla-
bi tekmi igrala 1:1, Središče pa je 
z 0:1 izgubilo v Beltincih. V me-
dobčinski ligi so igralci Boča in 
Impola Osankarice zmagali, Haj-
doše pa so doma izgubile s Haj-
dino in tako izpadle iz boja za 
vrh. • • • 

Doda jmo še spremembo na vr-
hu Šahovske zveze Jugoslavije. 
Zvezo bo naslednji dve leti vodil 
predsednik slovenske zveze Mi-
lan Kneževič. 1. k. 

Mirko Vindiš — peta zaporedna 
zmaga v Kumrovcu. 

Za začetek 
odprtje avtokampa 

v soboto, 26. maja bo v zdravilišču 
Ptujske toplice živahno. Tega dne bodo 
tudi uradno pričeli letošnjo poletno tu-
ristično sezono. Odprli bodo nov sodo-
ben avtokamp prve kategorije. S tem 
bodo postali aktraktivnejši za zahtev-
nejše goste. V avtokampu imajo z no-
vim delom več kot sto kampirnih mest. 

Dopoldne bodo tekmovali slepi in 
slabovidni, popoldne pa bo družinsko 
plavanje za pokal zdravilišča Ptujske 
toplice in še vrsta drugih tekmovanj. 

V toplicah so letos za razliko od 
prejšnjih let predčasno odprli zunanje 
bazene. V rekreacijskem bazenu so se 
kopali že 30. aprila. 

MG 

Ponedeljki upanja 
še en ponedeljek je mimo, iiezadovoljstvo delavcev Iskre Biromatike pa je 

iz dneva v dan večje. V ponedeljek so na zboru delavcev zahtevali, da se likvi-
dacijski postopek čimprej prične. Sodišče je prvo zahtevo za stečaj odklonilo, 
saj Iskra Biromatika ni lastnik kapitala, prav tako tudi ne Iskra in družbenopo-
litična skupnost. Lastnik tovarne v Ptuju je firma Iskra Delta v stečaju. Po dol-
gih prizadevanjih jim je le uspelo prepričati stečajnega upravitelja, daje sestavil 
predlog za likvidacijo Iskre Biromatike in ga prejšnji četrtek izročil mariborske-
mu temeljnemu sodišču. 

Ponedeljkov obisk predstavnikov ptujske Iskre Biromatike v Mariboru je 
imel en sam cilj ~ pospešiti likvidacijski postopek. Agonijo delavcev je razu-
meti, saj mnogi nimajo več niti za kruh, in kar je najhujše — ne morejo se zapo-
sliti drugje, saj prostih delovnih mest v ptujski občini ni. 

V Mariboru so jim obljubili, da bodo aktivnosti pospešili. mG 

^^ ^ UVODNIK ~ 

Boj za neodvisno 
pero še ni končan 

čeprav se imamo novinarji nenehno za samostojne in objekti-
vne — in to smo glede na razmere v dosedanjem političnem moniz-
mu naše družbe tudi visoko dosegali — je vendarle prava, demo-
kratična, svobodna in ustvarjalna novinarska beseda zagledala luč 
sveta šele ob prestopu praga demokratične, pluralne in parlamen-
tarne civilne družbe pri nas. 

Seveda smo si to morali novinarji izboriti sami, demokratiza-
cija razvoja družbe pa je bila le voda na naš mlin. kije tako še hi-
treje mlel in se otepal ožigalkarjev. Boj za samostojnost pa seveda 
še zdaleč ni končan, kajti poizkusi ene ali druge politične stranke, 
da bi vplivali na informacijske medije ali sijih celo podredili, obsta-
jajo še naprej (za oblast gre). 

In če je med novimi politiki naloga jasna, saj gre izključno za 
strankarsko opredelitev in pripadnost nekaterim idealom, je nam 
novinarjem toliko težje, saj si moramo ustvariti svoje neodvisno 
mnenje z ustrezno distanco do sleherne stranke in političnega ži-
vljenja. Pri tem moramo dosledno upoštevati filozofijo svojega po-
klica in izključiti vsak svoj namig ali osebni občutek. 

Seveda svojo neodvisnost od forumov in »velikih« politikov 
včasih tudi drago plačujemo, a žrtve so ob vsesplošnem zadovolj-
stvu naroda zanemarljive. Sicer pa je tako povsod po svetu : vsi do-
bri politiki so nezaupljivi do novinarjev, če so tudi ti dobri in če zna-
jo sukati pero kot sabljo. 

Zatorej naša profesionalnost, avtonomnost, predvsem pa ne-
odvisnost nimajo resnega nasprotnika v nizkih udarcih preživelih in 
nauspelih »tovarišev«, ki so čez noč spremenili svoje mnenje in po-
stali gospodje. 

Martin Ozmec 
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Štatenberg vračamo prihodnosti 
v četrtek, 26. aprila, ob 12. uri, 

tik pred pričetkoin letošnjih pr-
vomajskih praznikov, so pono-
vno slovesno odprli vrata dvorca 
š ta tenberg pri Nlakolah. Do tega 
bisera baročne arhitekture na na-
ših tleh se lahko pripeljete iz 
smeri Majšperka po dolini I)ra-
vinje, kjer pa je del ceste izredno 
slab, makadamski , kljub temu da 
Je v tej pokrajini še vedno veliko 
prvobitnega in domačega. Do 
Statenberga pa lahko pridete tu-
di iz smeri I'oljčan, kjer je cesta 
sicer asfalt irana, vendar kljub 
vsemu slaba. Se najlepša cesta je 
iz smeri Slovenske Mistrice po 
dolini Ložnice. 

Grad Štatenberg je zgradil in 
opremi! grof Franc Dizma At-
tems v letih od 1720 do 1740 in 
je bil njegov poletni dvorec. 
Zgradil ga je italijanski arhitekt 
Camesini . freske pa je poslikal 
slikar Joannesky. Grad je bil na-
črtovan v prostoru, ki prej še ni 
bil pozidan, zato je imel arhitekt 
proste roke pri zasnovi reprezen-
tančnega objekta, ki ni več grad 
v klasičnem pomenu, saj nima 
nobenega utrdbenega elementa, 
še vogalni stolpi, ta nepogrešljivi 
grajski utrdbeni element, so tu-
k a j odpadli . 

Se samo pred letom dni je bila 
usoda tega baročnega lepotca, ki 
je bil dolga leta del T G D O Po-
horje - T O Z D Planina Štaten-
berg iz Slovenske Bistrice, zelo 
negotova. Povedanih je bilo veli-
ko hudih besed na raznih ravneh 
v Slovenski Bistrici — moramo 
povedati , da zelo upravičenih — 
predvsem s strani tedanje občin-
ske kulturne skupnosti , dokler 
skupščina občine ni naredila vsaj 
negotovosti konca in poiskala 
dobrega gospodar ja . Našla ga je 
v delovni organizaciji IM POL iz 
Slovenske Bistrice. Delo, ki so ga 
opravili v minulem letu, je 
ogromno. Da bi ga natančno opi-
sali, bi porabili kar precej pro-
stora, zato bomo raje zapisali 
vtis, ki ga je eden izmed obisko-
valcev skrbno zapisal v knjigo 
vtisov: »Čestitam kolektivu Im-
pola, ki se je odločil za čuvanje 

tako impo/antne /};odo>inskc 
/{jradbe.« 

Pred vhodom v grad je kot do-
brodošlica šopek zastav slo-
venska, zastave občine Sloven-
ska Bistrica, Impola in gradu 
Štatenberg. Že ob vstopu v prvo 
vežo ugotoviš, da je marsikaj 
prenovljeno. Ob levi strani dvo-
rišča je galerija Vasilija ( etkovi-
ča, naravnost pa boste prišli v 
gostinski del. Preden pa vas po-
pel jemo v štiri lepo urejene salo-
ne, se bomo povzpeli po stopniš-
ču in si v viteški dvorani ogledali 
strop z lepimi freskami, kjer vam 
vsak dan med 12. in 14. uro po-

vedo vse o gradu, njegovi nekda-
nji in današnji usodi. 

Napot imo se v gostinski del 
baročnega dvorca. Na desni stra-
ni je vhod v salona Attems in Ba-
rok, na levi pa v Štatenberg in 
Diano. Prvi trije so stilno oprem-
ljeni, pohištvo zanje so izdelali v 
podjet ju Stilles Sevnica, salon 
Diana pa je urejen v lovskem sti-
lu. 1'osebnost so ohranjene graj-
ske peči, ki lepo dopoln ju je jo 
prostore. 

V pogovoru z Nikolajem Mur-
kom, direktorjem poslovne enote 
gostinstvo in turi/em slovenjebi-
striškega Impola, smo izvedeli 

marsikaj o prihodnosti baročne-
ga lepotca. Do konca maja bodo 
uredili muzej v petih sobanah v 
prvem nadstropju, levo od vite-
ške dvorane, kjer bo razstavljeno 
vse, kar je nekoč krasilo dvorec. 
Do jeseni morajo rešiti vprašanje 
ogrevanja — to bo po vsej verjet-
nosti centralno — nato pa bodo 
razmišljali še o drugih rečeh. Že 
sedaj pa imajo vse dogovorjeno 

za pričetek Štatenberških srečanj 
s kulturo, ki se pričnejo že pri-
hodnji mesec. Vse leto jih bo 
osem, nastopali pa bodo sami 
priznani slovenski umetniki. Pri-

čeli bodo z večerom Slovenskega 
okteta, nato se bo predstavil Kle-
men Ramovš z baročno glasbo, 
Zorica Fingušt-Fatur, večer starih 
popevk, nastopil bo tudi Marko 
Cvahte z monodramo, ponovno pa 
bo štatenberška okrogla miza slo-
venskih pisateljev. Vse predstave 
bodo organizirane v obliki abon-
maja in za izven. V ceni abonma-
ja bo tudi pozna večerja — soupe. 

Veseli bodo tudi raznih po-
slovnih srečanj, pripravili pa so 
tudi poročni servis. Organizirajo 
fantovščino in dekliščino, poro-
čno obleko, prstane, fotografa, 
cvetlični aranžma, civilno in cer-
kveno poroko, glasbo, skratka 
vse, kar ljudi ob podobnih pri-
ložnostih še posebej mori. 

Nekateri se še spominja jo , da 
je pred leti v Novem Sadu obsta-
jal klub ljubiteljev Statenberga, 
ki so ga organizirali novosadski 
zdravniki. Pa je propadel , kot je 
počasi, vendar vztrajno propadal 
tudi grad sam. Danes klub pono-
vno oživljajo. V pravilih piše, da 
je Klub ljubiteljev dvorca Štaten-
berg prostovoljna organizacija, v 
kateri se združujejo vsi ljubitelji 
dvorca in vsi tisti, ki jim je cilj 
ohranitev kulturne dediščine. 

Nikolaj Murko je povedal, da 
ima klub ob ohranjan ju kulturne 
dediščine namen tudi medseboj-
no druženje članov, pr idobivanje 
novih članov in seveda ugodno-
sti, ki so jih deležni člani kluba. 

Mednje sodi popust pri nakupu 
abonmajske karte, popust pri 
uporabi športnih objektov, pri 
gostinskih storitvah, člani pa bo-
do ob vsem deležni še posebne 

pozornosti ob praznovanju oseb-
nih praznikov. Ob celoletni naro-
čnini, ki bo po vsej verjetnosti 
100 DEM dinarske protivredno-
sti, bodo enkrat letno organizira-
li tudi izlet tja, kjer gradove ču-
vajo, urejujejo in jim vračajo ži-
vljenje. 

Gostinski del je v tem času še 
posebej živahen, predvsem ko-
nec tedna. Na Štatenbergu so mi-
slili, da je bil rekorden obisk go-
stov samo ob prvem maju , ko je 
obnovljeni dvorec obiskalo kar 
1400 ljudi, pa je enako število 
obiskovalcev tudi ob sobotah in 
nedeljah, kar pomeni , da je to 
zanimiva izletniška točka. 

Seveda nas je zanimalo, kaj 
vse nameravajo še narediti na 
Štatenbergu. Nikolaj Murko je 
povedal, da razmišljajo o tem, 
kako bi do pr ihodnjega leta ure-
dili sobe, urediti mora jo okolico 
gradu, povečati parkirni prostor, 
VGP Ptuj pa mora ponovno ure-
diti ribnik. V prihodnosti , pa ne 
več tako daljni, imajo v načrtu 
konje za jahanje , saj je okolica 
kot nalašč za ta šport. Kot svoj 
prispevek pa bo slovenjebistriški 
IBIS naredil dve teniški igrišči. V 
načrtu so tudi igrišča za golf in 
še veliko reči, kar bo dalo dvorcu 
Štatenberg ves tisti čar, ki ga je 
nekoč že imel. 

Vida Topolovec 

Stopnišče, ki vodi do viteške dvorane. 

Pogled na notranje dvorišče dvorca. (Posnetka: Tomislav Šklopan.) 

OPOZORILNA STAVKA DELAVCEV TEKSTILNE IN USNJARSKO 
PREDELOVALNE INDUSTRIJE 

Stari vladi za sedmino 
in novi za popotnico 

15. maja so se za eno uro usta-
vili stroji v tekstilni in usnjarsko-
predelovalni industriji Slovenije. 
Stavka — pripravil jo je republiški 
ocJor sindikata te dejavnosti — 
naj hi opozorila na nevzdržne raz-
mere v tej industrijski panogi, ki v 
Sloveniji zaposluje več kot 54.000 
delavcev. 

Tekstilna industrija se je znašla 
v položaju, ki jo pelje v vedno večje 
izgube, nizke osebne dohodke, ne-
konkurenčnost kljub kakovostnej-
šim izdelkom in povečanemu izvo-
zu. Na domačem trgu jih bremeni 
padanje kupne moči prebivalstva. 
v izvozu pa nizke izvozne stimula-
cije na eni in nenormalno visoke 
dajatve za uvoz surovin na drugi 
strani. Poleg tega pa .še dodatni 
uvoz tekstilnih izdelkov po nižjih 
cenah od domačih (kompenzacij-
ski posli), na tujem trgu pa posta-
jajo vse manj konkurenčni zaradi 
preobremenjenosti proizvodov z vi-
sokimi prispevki in davki. 

Splošni stavki so se pridružili 
tudi delavci ptujske občine iz tek-
stilne in usnjarskopredelovalne in-
dustrije. Tako so ustavili stroje r 
Delti, v Mercatorju Izbiri Panoniji 
- Zaščiti. obratu Planike in To-
varni volnenih izdelkov v Majšper-
ku. V Tovarni volnenih izdelkov so 
zahtevali, da družba pomaga reši-
ti njihovo tovarno, saj gre za uso-
do 470 delavcev in dvakrat toliko 
družinskih članov. Odklanjajo so-
cialno podporo, hočejo pa delo. ki 
naj bo primerno plačano. Gre pre-
težno za ženski kolektiv, vendar 
pa se se pripravljeni boriti za svojo 

tovarno s triinpetde.setletno tradi-
cijo. Za zavoženo gospodarstvo se 
ne čutijo odgovorni in kot je rekla 
predsednica sindikata: »Mnogi v 
Sloveniji poznajo Haloze le po do-
bri kapljici, če bo potrebno, jih bo-
do spoznali tudi po trmastih, a po-
štenih delavcih, ki bodo znali bra-
niti svoj kos kruha — naš je, pa 
čeprav je črn in mnogokrat trd.« 

Delavci v Tovarni volnenih iz-
delkov so tudi opozorili na denar, 
ki gre za neravzite, na predrago 
državo in družbene dejavnosti, na 
vse večje dajatve na že tako nizke 
osebne dohodke. Poleg tega jih tu-
di lansko julijsko neurje, ki je pu-
stošilo po Halozah, ni obšlo, kot 
tudi ne srbska blokada. Nekaj po-
moči so sicer dobili, a zaenkrat le 
kot kredit. 

Je bila opozorilna stavka dovolj 
zgovorna? Nova vlada v republiki 
in občini bo morala odgovoriti tu-
di na to vprašanje. 

NaV 
Zahteve delavcev Tovarne volne-
nih izdelkov Majšperk: 

/. Za dejansko izboljšanje po-
gojev poslovanja v obeh panogah 
se morajo dajatve znižati najmanj 
za 40 odstotkov in bremena za za-
dovoljevanje skupnih in splošnih 
potreb enakopravno porazdeliti 
med delovno intenzivne in kapital-
no intenzivne panoge. 

2. Zahtevamo učinkovito šol-
stvo. zdravstvo, raziskovalno de-
javnost in kulturo, vendar odločno 
terjamo racionalizacijo upravlja-
nja teh dejavnosti, ^e posebej to 

velja za V50 družbeno in državno 
upravo. 

3. Zahtevamo učinkovit sistem 
zaščite pred nelojalno konkurenco 
iz uvoza, nasprotujemo intervent-
nemu uvozu tekstilnih in usnjar-
skih izdelkov, dokler država ne 
zniža davčin na surovine in repro-
materijal na raven naših konku-
rentov. Terjamo realno vrednote-
nje našega izvoza s primerno viši-
no nadomestila izpada prihodka 
zaradi tečajne politike. 

Od izvršnega sveta skupščine 
občine Ptuj pa zahtevamo, da nam 
pomaga na naslednjih področjih: 

1. pri pridobitvi kredita kot po-
moč zaradi prekinitev poslovnih 
odnosov s strani podjetij iz Srbije 
(izpad dohodka in nastali stroški 
zna.šajo 30,701.011,70 din). 

2. pri povračilu škode, nastale v 
neurju 3. julija 1989 (vlogo za po-
moč smo naslovili tudi na republi-
ški komite za varstvo okolja in 
urejanje prostora), in da nam 
sredstva, ki smo jih že dobili kot 
kredit, spremenijo v nepovratna 
sredstva. Škoda oh neurju je bila 
12,467.482,00 dinarjev. 

3. pri pridobitvi združenih sred-
stev rezerv Sklada skupnih rezerv 
gospodarstva Slovenije kot nepo-
vratnih sredstev ali vsaj dolgoro-
čnega kredita, da se vsaj delno re-
šimo kratkoročnih kreditov, ki 
smo jih najemali tudi za investicije 
v letih 1988 in 1989. 

4. pri odlogu plačila prispevkov 
iz bruto osebnih dohodkov za tri 
me.sece. 

Po poizkusih Jugoslovanska 
ljudske armade, da bi premestila 
orožje, ki je last teritorialne 
obrambe, v vojašnice, je pred-
sedstvo Republike Slovenije 
sklenilo, da orožje ostane, kjer je 
bilo vskladiščeno doslej. Tako je 
predsedstvo sklenilo v petek, 
vzrok takemu ukazu vojske pa je 
bila bojda fizična nezavarova-
nost skladišč. Predsedstvo je tudi 
sklenilo, da se bo orožje v skladi-
ščih fizično varovalo, to pa bo 
omogočila teritorialna obramba 
Slovenije. V večini občin spoštu-
jejo sklep predsedstva. 

• • • 
V petek se je s sovjetskim pred-

sednikom Mihailom Gorbačo-
vom sestala litovska premierka 
Kazimira Prunskiene, po dveurnih 
pogovorih pa je le posijal žarek 
upanja za osamosvojitev Litve. 
Sovjetsko vodstvo še vztraja pri 
odpravi oziroma ustavitvi sprem-
ljajočih aktov deklaracije o litov-
ski neodvisnosti, 

• • • 
V Romuniji so v nedeljo imeli 

prve svobodne predsedniške vo-
litve. Več kot 16 milijonov volil-
cev se je odločalo med kandidati 
iz 88 različnih strank, ki si bodo 
po proporcionalnem sistemu raz-
delile sedeže parlamenta nepo-
sredno in prek nacionalne liste. 
Volili so 387 poslancev bodoče-
ga predstavniškega doma parla-
menta in predsednika države, 
kjer so izbirali med tremi kandi-
dati. Največ možnosti za izvoli-
tev ima začasni predsednik drža-
ve in kandidat vladajoče Fronte 
narodne rešitve Ion Ratiu. 

V petek sta prvi odločilni ko-
rak k združitvi naredili obe Nem-
čiji. Finančna ministra sta na-
mreč v Bonnu parafirala spora-
zum o denarni, gospodarski in fi-
nančni uniji med državama. Ta-
ko bodo tudi na ozemlju sedanje 
Vzhodne Nemčije prešli iz »ko-
mandnega« v tržno gospodar-
stvo. 

• • • 
Odnosi med Jugoslavijo in Gr-

čijo se še naprej slabšajo, uradne 
Atene pa poskušajo krivdo pre-
valiti na našo državo. Glavni 
vzrok je omejitev prevoza grških 
tovornjakov po naših cestah in 
ponujeni alternativni prevoz z 
železnico, da bi tako razbremeni-
li ceste. Zaradi velikega prometa 
med zahodno Evropo in Grči jo 
so le-ti izkoristili število dovo-
ljenj za prevoz tovora čez našo 
državo skoraj za celo letošnje le-
to. • • • 

Evropski parlament, ena iz-
med treh glavnih ustanov Evrop-
ske skupnosti , v kateri so izvolje-
ni poslanci grupirani po politi-
čnih barvah in ne po državni pri-
padnosti , se zadnje mesece vse 
vztrajneje bojuje za večje pristoj-
nosti pri uresničevanju združeva-
nja dvanajsterice. Sestanek o tem 
v petek ni prinesel novih rezulta-
tov in večjih pristojnosti parla-
menta. 

• • • 
V Venezueli so se prejšnji te-

den sešli predstavniki salvador-
ske vlade in levičarskega gibanja 
Farabundo Marti, da bi po pol-
letnem premoru vnovič poizkusi-
li zgladiti spor. F^ogajanja so bila 
zaupna, prisostvoval je tudi 
predstavnik OZN. 

• • • 
Čeprav so po razglasitvi nami-

bijske neodvisnosti spet oživela 
diplomatska prizadevanja tudi 
za razplet angolske in mozambi-
ške državljanske vojne, sprte 
strani še niso sedle za pogajalsko 
mizo in se boji nadal ju je jo . Mo-
zambiško uporniško gibanje Re-
namo tako trdi, da je vlada v 
Maputu sprožila novo obsežno 
ofenzivo proti n jemu, angolsko 
uporniško gibanje Unita pa trdi, 
da je izbojevala odločilno zmago 
v obrambi pred ofenzivo, začeto 
v decembru. Nelson Mandela pa 
nadal juje poslanstvo proti apart-
heidu po afriških deželah. V ne-
deljo je bil v Egiptu. 

• • • 
Ob zamenjavi predsednika ju-

goslovanskega predsedstva še o 
odmevih o tem po svetu. Strnili 
bi jih lahko v moto; naklonjeno 
o Drnovšku in svareče o Joviču. 
O nastopnem govoru Joviča po-
ročajo, da ga ni mogoče razumeti 
kot prizadevanje za enotnost Ju-
goslavije, pač pa prav nasprotno. 

Pripravila: ms. 
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'pismo »od daleč«' 
Preživeli smo torej tudi menjavo v predsedstvu države, ki hi jo 

lahko mirne duše imenovali civilno-vojaški mini državni udar. Kes 
smešno, kako nemogoče je v Jugoslaviji imenovati dogodke s pravi-
mi, jasnimi izrazi. Nastop in prve napovedi ukrepov novega šefa dr-
žave bi po vseh civiliziranih merilih ter ugotovitvah sociološke in po-
litološke stroke oznanili kot čisto navaden državni udar. Toda Jovič 
je bil pač po ključu na vrsti za predsednikovanje. poleg tega pa Je 
ob dejstvu, da je predsedstvo države vrhovni komandant oborože-
nih sil, ne nazadnje civilist. 

.Sicer na dogajanja i' Beogradu okoli predaje predsedniškega 
mesta v vrhu države dokazujejo, da je razen grozen/ in manjših ak-
cij intervencija vojske pravzaprav nemogoča, .saj bi bila pogubna za 
večnacionalno sestavo. lo pa seveda ne pomeni, da ne moremo do-
bili ali da že imamo na oblasti kakšnega civilnega diktatorja, ki bi 
lahko vladal z blagoslovom armade. Razmere za to so namreč več 
kot idealne. Jovič je v njihovem opisu sicer malce pretiraval, toda 
odlično zaznal »toplo gredo«, ki mu kot predsedniku države marsi-
kaj omogoča. Vse skupaj je iz časa slovensko-hrvaških volitev, ko je 
vojska pripravila varnostno-politično oceno mimo zvezne vlade. Dr-
novšek je sicer zahteval mnenje vlade, ta na je pozneje ocene arma-
de v celoti zavrnila. Zvezni sekretar za ljudsko obrambo se od ta-
krat menda ne udeležuje vfč" sej Markovičevega kabineta. Vojaški 
vrh je torej počakal na drugo priložnost in na drugega človeka v vr-
hu države, ki je bil bolj sprejemljiv za štabne igre.. 

Čeprav ni jasno, zakaj hoče Jovič na skupščino 28. maja, ko 
naj bi razpravljali o razmerah r državi in ukrepih za njihovo izbolj-
šanje. pa se ne more zgoditi nič prelomnega. Opis razmer bi po Jo-
viču. kot že rečeno, zahteval najmanj izredne ukrepe v celotni drža-
vi. kije bojda pred državljansko vojno: klasične inštitucije, prek ka-
terih bi bilo mogoče politično komuniciranje, so se razsule ali pa je 
razsulo tik pred zdajci. Skratka v.ve intervencije vojske-v državah, 
kjer so državni udari stalna praksa, so bile posprettiljene praktično 
z istimi izrazi, s katerimi operira Jovič, kot je na primer ogroženost 
državljanov in integritete države. 

Seveda se je potrebno vprašati, kaj stoji v ozadju zadnjih potez 
predsednika države. To vsekakor ni strah za ogroženost Jugoslavi-
je. temveč strah Joviča & companv pred padcem boljševizma v ne-
katerih republikah. Ne verjatnetn 'namreč, da bi si Srbija hotela s 
tem izboljšati pozicije, kakor pravijo nekateri komentatorji. Gre na-
mreč za strah, kako jo bodo odnesli komunisti v Srbiji, kjer jim 
skrajneži pripjsujejo, da so v 50 letih vladavine v omenjeni republiki 
naredili več škode kot pa 500-letna vladavina otomanskega cesar-
stva. 

Se eno stvar je potrebno omeniti, ki pa je mnogim ušla ob na-
stopu novega predsednika: to je zahteva, da se ho predsedstvo zav-
zelo za oživljanje gospodarstva, kar tukaj pomeni novo tiskanje de-
narja. 

Vladimir Vodušek 

Dober den! Pravzaprav je za enega hujdiča dober den, če pa nam je 
včeraj popoldne (v petek, 18. majnika) neurje skoro hišo odneslo, škoda 
na njivah, cestah in travnikih, deloma pa tudi v goricah in sadovjokih pa 
je ogromna. Jaz že dugo toti puklasti svet kločim, pa ne punim, da bi gdo 
tak dež lija. med dežom pa še toča klestila, na srečo boj drobna. Misla 
sen. da se bliža sodni den. Pa kaj bi človik jomra. saj nič ne pomoga. 
nekšno solidarnost pa bi si zdaj te le zaslužili. Kak v.vc zgleda, so Ioni 
Haložani nastrodali. letos pa smo Prleki na vrsti za neurja, točo in druge 
katastrofe. Jaz ali ne ven, kak je to, da sploh nastrodamo reveži, pa naj 
si hode pri eni ali drugi stvori. Vsi si na naših plečah drva sekajo od božje 
pa do posvetne oblasti, strank in drugih, ki natn boga in batine tolajo. Pa 
kaj si čemo. Tak to je in vena te tak more biti. 

Eh, pa si rejši kaj hoj veselega pogučimo. saj je žalosti itak zadosti 
na totem puklastem sveti. Ste že čuli tisti vic, kak sta šla ata in sinček 
ljudožerec iskat nedeljsko pečenko. Tak je bilo: Srečala sta starčka s pal-
co. kije že kumer hoda. Ta mali je reka: Ata. poglej ga. toti bo dober . . . 
Pa mu ata reče: Totega nema. saj ma že preveč žilavo meso . . . Greta 
dale po pragozdi in srečata eno mlodo seksi deklino. Ateki so se kar .sline 
pocedile, ta malemi pa tudi. Mali reče ateki: Toto pa si boma gnala du-
ma bomo rajši našo mamico pojeli, toto pa za plemen pustili. . . 

Ha, ha, smejte se malo, drgačik vas bom priša domu ščegetat po 
podplatih, pazduho in .še po drugih ščegetavčkih. 

Pa smo drgoč na kunci totega pisma . . . Živleje pa teče dale in mi z 
njim vred. Včosikje voda kalna, včosik pa bistra. Tak je pač to in tak bo 
tudi ostalo. Pa srečno do drugega tjedna. Vaš odborniški delegat LUJ-
ZEK. 

Vse več je dobrih gostiln 
v oči vpadljivo je bilo oni večer, nekje okrog 22. ure . . . Na jpre j 

po naših vaseh in potem v našem zgodovinskem mestu. Povsod gne-
ča; no, vaške ceste in mestne ulice so bile prazne, pred gostilnami pa 
jeklenih konjičkov, kolikor hočete; vrtne mize so bile polno zasede-
ne . . . 

Noč je bila zares prijetna, topla ; lune sicer ni bilo, sem pa tja 
kakšna zvezda. In če smo v prvi vasi še mislili, da so za gostilniško 
mizo sedli veljaki vaške samouprave, smo v drugi vasi in dokončno v 
tretji to misel opustili. Rekli smo si: življenje na vasi vendarle ni tako 
dolgočasno, kot mnogi prisegajo in ga zamenju je jo za betonske silose 
v mestih. Ne razočarani, res pa presenečeni smo bili, ko smo se pripe-
ljali v mesto. Tudi tu je bila podoba pred gostilnami enaka. 

Ne vemo, ali je k temu kaj prispevala poscana Zofka ali pa je bi-
la žeja tistega torka tako velika, da so pošle v poznih večernih urah 
tudi domače zaloge. Morda pa je ljudi v gostilne, v družbo gnala ra-
dovednost , kakšna bo in kdo bo v novi slovenski vladi, ki smo jo do-
bili naslednji dan. Več glav pač več ve. Za gostilniškim šankom pa se 
ve, da se največ zve. Če že ne drugega, se dobi kakšen namig; slednje 
je koristno predvsem novinarjem. 

Sociologi in psihologi pa bi morda rekli, da je kriza že globoko 
posegla po naši usodi, saj je iz zgodovine znano, da v takih časih lju-
dje najraje sežejo po kozarcu. Kako globoko so pogledali tisti torek v 
kozarec, pa pri miličnikih nismo poizvedovali. Domnevamo pa, da 
predragih sadnih sokov niso pili, že zaradi krize ne, da o deželi Štajer-
ski in njeni žlahtni trti sploh ne rečemo nobene . . . Res pa je tudi, da 
nismo šli na teren naslednji večer, da bi ugotovili, ali je res vse več do-
brih gostiln, ali je slovenski narod tudi naslednji dan sedel tako mno-
žično h gostilniškim mizam in se prislonil k šankom, da bi (morda) 
nazdravil novi slovenski vladi . . . 

ORGANIZACIJSKE SPREMEMBE V ZKS - ^ 
STRANKI DEMOKRATIČNE PRENOVE , 

Medobčinski svet za Podravje 
ni več profesionalen 

Minuli teden so se v Ptuju zbrali predstavniki občinskih komite-
jev, delegati in medobčinski sekretar za Podravje ZKS ~ stranke de-
mokratične prenove. Soglasni so bili o organizacijskih spremembah, 
ki so potrebne, da se stranka usposobi za delovanje v večstrankar-
skem sistemu, kot tudi, da je potrebno strankin profesionalni aparat 
bistveno zmanjšati . 

Po poročilu sekretarja medobčinskega sveta za Podravje Matije 
Gjerkeša so sprejeli sklep o ukinitvi profesionalnega dela sekretarja 
in drugih zaposlenih na medobčinskem svetu. Ta organ sicer še osta-
ja, o njegovi dokončni usodi pa bo stranka sklenila na svojem kongre-
su. V občinah (Ptuj, Slovenska Bistrica, Ormož, Lenart in verjetno še 
Ruše, Pesnica), ki naj bi oblikovale bodoči medobčinski svet za Po-
dravje, pa bo profesionalni sekretar verjetno le v Ptuju in Slovenski 
Bistrici. Zato so za novega medobčinskega sekretarja izvolili Janka 
Kovačiča, ki opravlja profesionalno delo sekretarja občinske konfe-
rence ZKS S D P v Slovenski Bistrici. Sedež medobčinskega sVeta 
pa je v Ptuju. Tuka j naj bi bil tudi sedež delegatskega kluba s tranke; 
za njegovega predsednika so predlagali Mirana Potrča. 

To je bila zadnja seja, ki ji predsedoval Matija Gjerkeš, ki je po-
membno oblikoval podobo dosedanjega medobčinskega sveta in me-
tode dela, za kar so se mu tudi iskreno zahvalili. Prav on je bil tudi 
pobudnik resolucije o podeželju, ki je bila sprejeta na zadnjem kon-
gresu stranke. 

Žal pa na tej zadnji seji ni bilo nobenega predstavnika stranke iz re-
publike. Ce že ne zaradi drugega, bi bilo lepo, če bi se kdo iz republi-
ke zahvalil dosedanjemu medobčinskemu sekretarju ZKS SDP, ki 
je na terenu uspešno zagovarjal in prepričljivo vplival na članstvo o 
preobrazbi Zveze komunistov. Njihova neudeležba je še toliko bolj 
bodla v oči, ker smo bili v predvolilni kampanj i vajeni njihove prisot-
nosti povsod in ob v^akem času. Kljub temu da so volitve minile, pa 
bi jih tudi v pr ihodnje radi videvali na terenu. 

NaV 
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NASVETI ZA VSAK DAN Preživimo prosti čas v naravi 
N A B O D A L A IZ J U N C J E G A 
MESA 

Kateri deli govejega mesa so 
najprimernejši za pečenje na ža-
ru? 

Najprimernejši kosi mesa so: 
goveja pl jučna, roastbeef (bržo-
la), stegno. Meso za pečenje mo-
ra biti temno rdeče barve in ime-
ti svež vonj. Ob prijemu in prere-
zu mora biti kompaktno in glad-
ko. Ob dotiku se mora jo mesna 
vlakna upogniti in nato hitro iz-
ravnati. Mastni deli morajo biti 
svetle barve, skora j beli. Po-
membno je, da je meso prav zre-
lo. V tujini — v Z D A ali Nemčiji 
— mora meso zoreti od 14 dni 
do 3 tednov. Mi pa si lahko po-
magamo tako, da damo cele kose 
mesa zoret v olje (kosi morajo bi-
ti z oljem prekriti). Hranimo ga 
na hladnem v hladilniku. Z zore-
njem se meso tudi zmehča. 

N A B O D A L A IZ GOVEJE 
P L J U C N E 

Meso narežemo na 16 enako 
velikih koščkov. Iz olja, limoni-
nega soka, t imijana, popra, mlete 
rdeče paprike in strtega česna 
naredimo mar inado in v njej pu-
stimo narezano meso čez noč. 
Nato ga dobro odcedimo. Kose 
mesa izmenično nabodemo na 
štiri večje špile s šampinjoni , pa-
priko in čebulo. Mrežo za peče-
nje in nabodala premažemo z 
oljem in pečemo na odprtem ža-
ru z ogljem (ali v ponvici) od 8 
do 12 minut. Na koncu jih soli-
mo. Ponudimo jih z belim kru-
hom, mešano solato in zeliščnim 
ali česnovim maslom. 

Za 4 nabodala smo porabili : 
50 dag goveje pljučne (upora-

bimo lahko tudi druge kose go-
vejega mesa, ki smo jih dali zoret 
v olje) 

Za mar inado: 
3 žlice olivnega olja 
noževo konico t imijana 
sveže mlet poper 
1/2 čajne žličke mlete rdeče 

paprike 
2 stroka česna 
8 manjših svežih šampinjonov 

(uporabimo lahko tudi vložene) 
8 kosov na kvadrate narezane 

rdeče in zelene sveže paprike 
8 manjših celih čebul 
3 žlice olja 
sol 

NASVET: 
Najbol je je, če uporabite tan-

ka kvadratna kovinska nabodal-
ca. Kadar uporabl jate lesena na-

bodalca, jih namočite za 30 mi-
nut v mrzlo vodo. 

LOVSKO N A B O D A L O S SLA-
N I N O 

Junčje meso obrišemo in nare-
žemo na 2,5 cm debele koščke. 
Svežo papriko razpolovimo, ope-
remo in narežemo na kvadrate. 
Slanino narežemo na enakomer-
ne rezine. Meso, papriko in sla-
nino izmenično nabodemo na 4 
nabodala . Premažemo jih z 
oljem in spečemo. Pečemo jih 
10—14 minut, solimo, popramo 
in potresemo z mleto papriko. 

Naredili smo jih iz (za 4 nabo-
dala): 

50 dag junčjega mesa 
zelene in rdeče paprike 
15 dag prekajene slanine 
2—3 žlic olja 
soli 
mletega zelenega popra 
1/2 žličke sladke rdeče papri-

ke. 

N A B O D A L A »TERIVAKI« 
Meso obrišemo in narežemo 

na 2,5 cm debele koščke. Marini-
ramo jih 3 — 5 ur v marinadi teri-

yaki, ki smo jo naredili iz 4 dag 
rjavega sladkorja , 4 žlic sojine 
moke, 2 žlic limoninega soka, žli-
ce olja, 1/4 čajne žličke mletega 

ingverja in stroka strtega česna. 
Sveži ananas olupimo in nare-

žemo na enake kose kot meso. 
Meso vzamemo iz marinade, ga 

odcedimo, osušimo in izmenično 
nabodemo na 4 nabodala . Peče-
mo jih 15 — 20 minut. Med peče-
njem jih večkrat premažemo z 
marinado. Na koncu jih previd-
no solimo: 

Zraven se pri legajo: beli kruh, 
riž in še posebej sveža solata. 

Za 4 nabodala rabimo: 
80 dag bržole 
marinado teriyaki 
manjši sveži ananas 
sol 

NABODALCA »CALVPSO« 
Meso osušimo in ga narežemo 

na 8 mm debele in kot vžigalice 
dolge rezine. Sestavine za mari-
nado dobro premešamo, doda-
mo narezano pljučno in pust imo 
I uro marinirati. Nato rezine me-
sa osušimo, banane olupimo in 
narežemo na za prst debele rezi-
ne, jih potopimo v marinado, po-
valjamo v kokosovi moki in po-
kapl jamo z limoninim sokom. 

Iz mesa naredimo 4—6 nabo-
dal. Na vsako nabodemo na za-
četku in koncu 1—2 kosa bana-
ne. Pečemo na s folijo pokriti 

mreži. Med pečenjem jih večkrat 
pokapamo z mar inado. 

4—6 nabodal smo nabodli z: 
75 dag goveje pl jučne in nare-

dili marinado iz: 

5 žlic sojine moke 
3 žlic tekočega medu 
stroka česna 
čajne žličke ingverja 
2 banan (ne preveč mehkih) 
žlice kokosove moke 
žlice limoninega soka 
soli 

Želim vam dober tek in dosti 
zadovoljstva ob pripravi in peče-
nju. 

V naslednji številki Tednika 
boste lahko spoznali nekaj novih 
receptov iz junčjega mesa pod 
geslom » P R E Ž I V I M O PROSTI 
ČAS V NARAVI«. 

Dušan Bombek, 
tehnolog Haloškega bisera 

V vrtu Mila zima je vzrok, da se bodo v letošnjem 
letu pojavili rastlinski škodljivci v poveča-
nem obsegu. Pri nekaterih vrstah škodljivcev 
so te pretirane razmnožitve že pokazale svoje 
posledice, saj je na primer jabolčni cvetožer 
pri j ab janah , ki niso bile pravočasno škrop-
Ijene z ustreznimi insekticidi, že pospravil le-
tošnji pridelek. Na mladih poganjskih sadne-
ga drevja in okrasnih rastlin ter na zgodnjih 
vrtninah pa je že opaziti velike zalege uši. 

Zimska zalega ja jčec listnih uši je ostala neo-
krnjena, saj j im zima ni prišla do živega, pa 
tudi njihove pr i rodne sovražnike, kot so na 
primer pikapolonice, smo čestokrat z neurav-
novešeno in nestrokovno uporabo strupov že 
skoraj v tolikšni meri iztrebili, da je njihov 
naravni učinek nepomemben. 

Za uničevanje uši je na voljo več raznih 
pripravkov, kot so metasystox, etiol, malati-
on, radotion, zolone, basudin in še mnogo 
drugih. Vsem je skupno, da so zelo strupeni, 
sicer ne bi bili učinkoviti. Ker so listne uši in-
sekti, ki se hrani jo s sesanjem rastlinskega so-
ka, morajo strupi zoper njih imeti lastnost 
globinskega delovanja. Prav zaradi te lastno-
sti škropiva se pri uporabi zastrupi vsa rastli-
na. Takšna rastlina ali pridelek je uporaben 
šele, ko škropivu poteče karenčna doba, to je 
takrat, ko se sestavine strupa v celoti razgra-
de. V letošnjih izredno ugodnih naravnih raz-
merah za razmnoževanje rastlinskih uši se je 
ta nadloga pojavila na zimski solati in večina 
vrst glavnate solate je v takšnem stanju, da je 
za hrano neuporabna . Ker zgodnje solate že 
nabi ramo ali pa te doraščajo, je uporaba 
omenjenih škropiv nemogoča. 

Za preprečevanje in uničevanje rastlinskih 
uši in drugih rastlinskih škodljivcev, ki se 
hrani jo s sesanjem rastlinskih sokov, svetuje-
mo pripravo in uporabo naravnih pripravkov 
koprive — brozge, s katero rastline škropimo, 
in koprivove zavrelke, s katero rastline zaliva-
mo. 

Koprivova prevleka varuje pred žuželkami 
in krepi obrambne sposobnosti rastlin. Pri-
pravimo jo tako, da en kilogram svežih ko-
priv namočimo v desetih litrih vode. Na jbo l j 
bo ustrezala deževnica, sicer pa lahko upora-
bimo tudi pos tano vodo, ki je nekaj časa sta-
la na soncu. Posoda, kjer koprive namaka-
mo, na j bo nekoliko večja, ker se ob vrenju 
prevrelka peni. Enkrat dnevno moramo pre-
vrelko zmešati, da pride v tekočino kisik, kar 
omogoča boljši razkroj. Ko vrenje poneha , 
prevrelko precedimo, da se izločijo ostanki 
celuloze in sluzi. Tako prevrelko razredčimo 
v razmerju 1:10 — en liter zavrelke v deset li-
trov vode — in z n jo rastline zalivamo. Zaliv-
ka preide prek korenin v rastlinski sok in je 
za sesajoče rastlinske uši tako odvratna, da 
propadejo . Sicer pa je takšna prevrelka tudi 
izvrstno naravno gnojilo. S prevrelko pa rast-
lino lahko pomočimo oziroma uši z n jo po-
škropimo ali omočimo, s čimer jih neposred-
no uničimo. Za takšen način uporabe pa mo-
ramo prevrelko še močneje razredčiti kot za-
livko, in sicer v razmerju 1:20 — en liter pre-
vrelke v dvajset litrov vode. 

Listne uši pa lahko uničujemo na rastlinah 
tudi s škropl jenjem, za kar pa si pripravimo 
koprivove brozgo. Brozga se od prevrelke raz-
likuje le v načinu priprave — ne sme prevre-
ti, Enako količino svežih kopriv (en kilo-
gram) pust imo namočenih v desetih litrih vo-
de 12 do 24 ur, nakar precejen in nerazred-
čen izvleček uporabimo kot vsako drugo 
škropivo za rastline. Pri škropljenju moramo 
biti dosledni, da škropivo doseže vsako uš, si-
cer je učinek nepopoln. Brozgo moramo po-
rabiti svežo, v postani brozgi se pekoče snovi 
kopriv razkroje in je takšno škropivo manj 
učinkovito. 

Zeliščne prevrelke in izvlečki so naravna 
sredstva, ki so sicer v primerjavi s kemičnimi 
pesticidi nekoliko man j učinkovita, pa tudi 
njihova priprava zahteva nekaj več naše pri-
zadevnosti. Njihove prednosti so številne, 
na jpomembnejše pa so, da so zdrava za oko-
lje, uporab l jamo jih lahko vse do porabe pri-
delkov, ker so za rastlino in človeka nestru-
pena, nj ihova priprava je preprosta in poce-
ni, saj so surovine zanje okrog nas tako rekoč 
zastonj. 

Za setev in sajenje vrtnin se po biokoledar-
ju pr iporočajo naslednji dnevi: za list 20., 21. 
in 29. maja , za plod 23. in od 29. do 31. maja, 
za korenino od 24. do 26. maja in za cvet 19. 
in od 26. do 28. maja. 

Miran Glušič, ing. agr. 

PODAUŠEVANJE UMIRANJA ZADRUG 

Vodilnim ideologom je bilo že jasno, da z načrtovano kolektivizacijo 
kmetijstva ne bo šlo. vendar niso odnehali. Dokler krava ne crkne, je še 
vedno lahko dajati najrazličnejše recepte. S takimi politično-ideološkimi 
recepti so poskušali tudi v ptujskem okraju. 

Na plenarni seji okrajnega komiteja KPS Ptuj so 22. avgusta 1951 
med drugim ugotovili: 

»Situacija v KDZ je taka, da je vrsta zadružnikov trdno odločena 
izstopiti iz kmetijskih obdelovalnih zadrug. S popuščanjem direktnega 
ekonomskega pritiska na kmete se je psihoza izstopanja še povečala, 
prav posebno pa še iz razloga, ker privatni kmetje živijo boljše od zadruž-
nikov. Taki pojavi so tam, kjer so kmetje šli v KDZ pod zunanjim priti-
skom.« (Torej vendar že priznanje, do tedaj se je vedno govorilo, da so 
naše kmečke zadruge nastajale na prostovoljni osnovi, da so kmetje vsto-
pali prostovoljno in zavestno.) »Prišlo je do izstopnih izjav, ti ljudje sedaj 
delajo na svojem, delajo na dekoncentraciji živine, da tako do praktične-
ga izstopa že uredijo svoje kmetije . . . Pridelki slabo kažejo, zato del za-
družinkov, ki so pošteni, s strahom gleda v bodočnost. V nekaterih zadru-
gah se pojavlja zadružna birokracija, ki je poosebljena v predsednikih 
teh zadrug. Taki pojavi so v Sobetincih in Trničah. V teh KDZ ni demo-
kratičnosti, predsedniki delajo samostojno (beri: samovoljno) in za svoje 
delo zadružnikom ne odgovarjajo. 

Trenutno je najslabša situacija v KDZ Desenci, zemlja je slabo ob-
delana, zadružniki so v večini dali izstopne izjave in delajo načrtno na 
razbijanju KDZ. Mogli bi trditi, da so v tej KDZ sami lopovi. S to KDZ 
smo imeli največ dela in težav, toda naše delo tam ni imelo nobenega 
uspeha. Podobno je v KDZ Placar. Biro OK KPS je v vse te zadruge po-
slal komisijo in na podlagi njenih ugotovitev je bilo OK KPS Ptuj prišel 
do sledečih ugotovitev: 

Kadrovsko je treba okrepiti Sklad s takimi ljudmi, ki bodo stvari 
obvladali. Tovariši Prime, Petrovič. Kolarič in Vesel so zadolženi, da ure-
dijo vprašanje kadra do 25. avgusta (v treh dneh). Urediti je treba tudi 
odnos med Ve.selom in Jurico Zadravcem. da bo med njima več razume-
vanja. 

Sklad mora skrbeti, da bodo v KDZ delali po pravilniku, pravila o 
delovnih zadrugah pa morajo postati zakon za zadružnike. Sporedno s 
tem je treba streti ljudi, ki delajo na razbijanju zadrug. Da se reši trenut-
na situacija v zadrugah, je treba zaostriti ukrepanje proti razbijačem za-
drug sporedno z zaostrenim ekonomskim pritistkom na privatni sektor. 

Po vseh KDZ je treba sklicati zbore zadružnikov in jih opozoriti na 
strogo izvajanje pravil o delovnih zadrugah. Govoriti o perspektivah na-
šega zadružništva in o tem. kam pelje pot privatnega kmeta. S tem potr-

dimo naše teorije, to kar smo do sedaj vedno govorili. Tu uporabiti govor 
tovariša Kidriča. 

Sklicati sejo upravnega odbora Sklada, ki se je bodo udeležili člani' 
biroja komiteja z vsem zbranim materialom zadnjih pregledov po KDZ 
in so ga zbrale partijske komisije po zadrugah. 

Mnogo več kot do sedaj moramo pisati v našem tisku o zadružni-
štvu, o socialističnem akordu itd. Zadružnike drugih zadrug je treba uči-
ti na primeru KDZ Dravinjski vrh, kamor naj prirejajo poučne ekskurzije 
in si ogledajo nov način dela. Predsednik izvršnega odbora OLO (Janez 
Petrovič) naj več dela in skrbi namenja delu Sklada, več naj sodeluje z 
njenim direktorjem Veselom. Tega naj se tudi kliče na OK KPS. 

V Ptuju je treba urediti popravljalnico Sklada, ki naj postane njego-
vo podjetje in poiskati temu primerne prostore. V Črno na Koroškem, 
kjer Sklad seka les za dobavo težkih strojev za obdelavo zemljišč iz ino-
zemstva (uvoz) je treba poslati komisijo, ki naj uredi stanje v skupini, ki 
seka les. Tovariša Š., ki dela v skupini zmešnjavo, je treba klicati na za-
govor.« 

Tudi v zadružnih ekonomijah razmere niso bile dosti boljše, zato so 
tudi tem dali nekaj diagnoz in receptov. 

»Razmere v zadružnih ekonomijah so v glavnem enake kot v zadru-
gah. rušijo se tam, kjer vlada krut brigadni sistem dela. Zato mora 
Sklad mnogo bolj skrbeti zanje in jim nuditi več pomoči. Ustanoviti je 
treba delovno zadrugo v Paradižu, kjer so v ekonomiji zreU pogoji. Za 
tem opraviti isto v ekonomijah Zlatoličje in Pleterje. (Kolikor mi je zna-
no, do uresničitve tega ni prišlo, saj tudi iz arhivskih dokumentov to ni 
razvidno.) 

Sklenili .so .še, da je treba »pripraviti kampanjo za odkup žita in za-
četi z delom.« To delo je bilo opisano takole: 

»Zaostriti vse ukrepe proti privatnim kmetom, ker to pomeni moral-
no podporo zadružnikom, saj se širijo parole, da se privatnikom popušča. 
Izdelan je potreben plan in pričela se je tudi ostrejša akcija za odkup ži-
ta. Rezultati .so zaenkrat še nejasni. Privatnega kmeta moramo naučiti 
spoštovati naše odredbe.« 

Zanimivi so še zapisi, kaj so člani komiteja povedali v razpravi. Ne-
kaj navedkov: 

»Vgrajenski KDZ so v glavnem razbijači tisti zadružiniki, ki so do-
bili zemljo ob agrarni reformi in jo pozneje vložili v KDZ. Gre jim za to, 
da bi sami koristili to zemljo. Prejšnji predsednik KDZ je izjavil, da je 
kot zadružnik bolj raztrgan in lačen kot je bil prej, ko je bil še privatni 
kmet. Tudi sedanji predsednik govori, da bo izstopil iz zadruge. Zadruž-
niki KDZ Grajena tudi ostro protestirajo, ker od marca letos (5 mesecev) 
niso dobili nobene hrane. Žito. ki jim ga je pred kratkim delil Sklad, pa 
je bilo v celoti pokvarjeno, kar je povzročilo nov val ogorčenja.« 

»V KDZ Trniče je dvoje: Zadruga je bila v odnosu na privatnika 
daleč bolj obremenjena. S tem se je slabila gospodarska moč zadruge in 
krepil privatnik. Tudi nepravilno plačevanje v zadrugi je slabo vplivalo na 
zadružnike. Vsem članom zadruge in njihovim svojcem so na osebo raz-
delili po 100 kg pšenice — ne glede na to, če je opravil kak trudodan ali 
ne.« 

»V KDZ Placar se ruši upravni odbor, nastajata dva tabora, kar po-
razno vpliva na delo in trdnost zadruge. V KDZ Destrnik predsednik živi 
z neko priležnico, pustil je otroke in svojo zakonito ženo. Take stvari po-
razno vplivajo na trdnost in pravilen razvoj KDZ». 

»Organi UDV (uprave državne varnosti) dobivajo iz terena vse pre-
malo obvestil o delu reakcije, ki hoče razbijati KDZ. Partija mora biti 
budnejša, to nam potrjujejo zadnji dogodki v ptujskem okraju .. .« 

»Ni res! ^rgani UDV in notranje poverjeništvo dobro ve za razbija-
če zadrug, pa ne ukrepa, kar ustvarja škodljivo psihozo.« 

»V Moškanjcih se zadružniki pritožujejo, da jih privatniki izzivajo, 
češ, da so slabiči, ker so kapitulirali in šli v KDZ, da jim je sedaj slabo, 
privatnikom pa sedaj sije sonce svobode.« 

»V KDZ Desenci je Sklad postal traktor, da jim zorje njivo. Med 
potjo se je traktor pokvaril, zadružniki pa so nad tem uživali, ker hočejo 
s čim večjo zanemarjenostjo dokazati okolici, da zadružna oblika ni pa-
metna. Menim, da te KDZ ne bi razpustili. Izloči in zapre naj se vodilni 
razbijače, z drugimi zadružniki pa je treba pravilno delati naprej, saj bi 
razpustitev zelo negativno vplivala na nadaljnje ustanavljanje zadrug.« 

»Glavna naloga je, da v KDZ uvedemo socialistični akord kot si-
stem dela. To bo tudi odpravilo samovoljo brigadirjev in predsednikov, A' 
se uveljavljajo kot nova birokracija v KDZ.« — Ta predlog so na seji tu-
di sprejeli med sklepe. 

Na .seji je bilo tudi nekaj posipavanja s pepelom, kot: »Kaj je napra-
vil okrajni komite kot celota in kaj člani kot posamezniki? Veliko premo-^ 
lo! Kaj so napravili — Sklad, poverjeništvo za kmetijstvo in drugi dejav-
niki, ki so za razmere v zadrugah odgovorni? Če bi ti izpolnjevali svoj^ 
naloge, bi bile razmere v KDZ boljše.« Vse te kritike so bile po znanetn 
modelu. Sistem je dober, ljudje so slabi! 

Nazadnje so med sklepe zapisali, da bodo povsod uvedli zadružno 
demokracijo in izpeljali kadrovske spremembe v KDZ Trniče, Destrnik, 
Placar. Desenci in Gorca —Dežno, izpeljali pa tudi združitev živine v vseh 
tistih KDZ, kjer so jo začeli razdruževati, »dekoncentratorje« pa je treba 
kaznovati. 

Pojavila se je tudi že skrb za »splošne zadruge, saj bomo preko teh 
šli k širšemu zadružništvu.« Torej skrb za tisto, kar smo v letu 1947 zače-
li zanemarjati. 

Prihodnjič: BOJ PROTI IZkORIŠČA SJU VERSKE SVOBODE j 
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Republiška priznanja za prizadevne ptujske diabetike 
Ptujsko d ruš tvo za bo j proti 

sladkorni bolezni z neka j več kot 
|200 članov sodi po oceni Zveze 
društev za bo j proti s ladkorni 
f,olezni med n a j b o l j de javna dru-
štva v Sloveniji . Predsednik zve-
^e Jože Temlin j e to povedal tudi 
^a nedavni skupščini , ko so vno-
vič razpravljal i o na jpogoste jš ih 
težavah s l adkorn ih bolnikov. 

Večina je soc ia lno ogroženih 
jn ne zmore plačevat i visokih cen 
za d iabe t ična živila, prav tako pa 
irinoge pesti p lačevanje doplači l 
k cenam zdravstvenih storitev. 
Vprašanje par t ic ipaci je je v Slo-
veniji n e e n o t n o urejeno, na pri-
iner mar iborsk i bolniki je že ne-
kaj časa ne p laču je jo , pri tem pa 
vsi v Sloveniji p laču je jo enak pri-
spevek za zdravs tveno varstvo. 
Diabetiki poleg tega že neka j let 
opozar j a jo na visoke p rome tne 
davke, ki cene diabet ičnih živil 
nenormalno zvišujejo. Pr imer : če 
diabetik kupi d i emon v druš tvu , 
plača z a n j 27 d inar jev , v trgovini 
pa 43. 

16. m a j a pa se ptujski diabet i -
ki niso s amo pogovar ja l i o zna-
nih vprašan j ih , temveč so sreča-
nje izkoristili za podel i tev repu-
bliških pr iznanj . V odsotnos t i 
predsednika zveze j ih je izročil 
predsednik p tu jskega druš tva 
Alojz Čuček. Zveza je za tr inajst-
letno nesebično in požr tvovalno 
delo z zlato plaketo , najvišj im 
pr iznanjem, nagradi la t a jn ico 
Berto Črgulj. Z a n j o je Alojz Ču-
ček dejal , da je »motorček« dru-
štva. Drugi nagrajenec je Martin 

Vegan, ki v druš tvu skrbi za fi-
nance. N jemu je zveza nameni la 
s rebrno plaketo . Z zahva lno listi-
no pa je nagradi la ptujski diabe-
tološki dispan/er in višjo medi-
c insko sestro Dragico Polanec, ki 
ni s amo zdravstvena delavka, 
temveč tudi akt ivna članica dru-
štva. 

Ptujski diabet iki so se 16. ma ja 
tudi dogovori l i za okviren pro-
gram srečanja s s ladkornimi bol-
niki iz Novske, s katerimi uspe-
šno sode lu je jo že neka j let. 9. ju-
nija jih b o d o pozdravil i v f^tuju 
in skušali z nj imi preživeti kar 
na j lepše t renutke . Pokazali j im 
b o d o arheološki muzej , dornav-
ski grad, t a m k a j š n j o šolo in nove 
prostore Z a v o d a dr. Mar i iana 
Borš tnar ja . 

M G 
Priznanja zveze so prejeli: Dragica Polanec, Martin Vegan in Berta 
Črgulj. (Posnetek: KOSI) 

V Juršincih so bili za 
Tudi v novem s redn je ročnem 

o b d o b j u b o d o Jurš inčani plače-
vali redni kra jevni samopr ispe-
vek. To bo že peti , t ako so odlo-
čili 20. m a j a na r e f e r endumu . 
Jurš inčani so svojo odločitev 
sprejel i v težkih t renutk ih , sa j je 
narava znova udar i la po njih in 
j im prekrižala marsikater i načrt. 
Za to je n j ihova odloči tev toliko 
dragocene jša . 

V Juršincih ima jo v volilni 
imenik vpisanih 1561 volilcev, 
brez zdomcev in vojakov pa 
1460. Za novi samopr i spevek se 

je v nede l jo odloč i lo 55,20 od-
s totka upravičencev. 

V letih 1 9 9 1 - 9 5 b o d o z denar -
jem iz samopr i spevka sof inanci-
rali vzdrževanje in modernizac i -
jo kra jevnih cest. Moderniz i ra l i 
b o d o lokalne ceste : Zagorci — 
Hvalet inci (Ob lak i—Janez Ba-
um —Hvalet inci) , Jurš inci ' (Vo-
dol —Gomila) , G a b r n i k — G r l i n c i 
ter M o s t j e — H l a p o n c i ; z de lom 
d e n a r j a b o d o pomaga l i gradit i 
pr iz idek šole v Jurš inc ih , vodo-
v o d n o omrež je Vodol —Bodkov-

c i—Sakušak — Senčak —Gomi-
la—Zagorc i , urejat i pot na poko-
pališču, poleg tega n a m e r a v a j o 
kupit i t e le fonsko cent ra lo in gra-
diti t e le fonsko omrežje , pomaga-
ti pri u re j an ju oz i roma obnovi 
zdravstvene a m b u l a n t e Juršinci , 
vzdrževanju ob jek tov kra jevne 
skupnos t i , pri g radnj i bencinske 
č rpa lke v Jurš incih in nekater ih 
drugih ž ivl jenjsko p o m e m b n i h 
vprašan j ih kra jevne skupnos t i . 

M G 

Ukrepi za izboljšanje pridelkov travne ruše 
Iz izkušenj vemo, da še tako 

dobra ruša p r o p a d e . N a to vpli-
vata sama na rava s p remalo ali 
preveč vode ter človek s svojim 
nepravi lnim izkor iščanjem. 

Da bi izboljšali naše t ravne 
površine, m o r a m o izvesti nekate-
re agro tehn ične ukrepe po na-
s lednjem z a p o r e d j u : 

- U R E D I T E V V O D N E G A 
R E Ž I M A T A L — po potrebi 
travnik osuš imo ali pa ga celo 
n a m a k a m o 

- U R E D I T E V K I S L O S T I 
TAL — če so tla prekisla , na 
travnikih in odl ičnih krmnih 
rastlin. Zak i sana tla m o r a m o raz-
kisati z a p n o m , sa turaci jskim 
mul jem ali z zmlet im a p n e n c e m . 
Ugoden ph za g o s p o d a r s k o po-
m e m b n e trave in detel je je 5—6 
oziroma blago kisla tla. 

- G N O J E N J E T R A V N I -
KOV — gno jen j e t ravnikov po-
d red imo načinu rabe (kosni trav-
niki, pašniki , pašno-kosn i trav-
niki) 

- R E D N O O S K R B O V A N J E 
T R A V N I K O V - sem s p a d a : čiš-
čenje ruše, b r a n a n j e , va l jan je in 
zat i ranje plevelov. 

Uvesti m o r a m o času p r imerno 
tehniko rabe t ravin ja , da b o m o 
pospešili rast odl ičnih trav in de-
telj. 

Uspešnos t teh uk repov temelj i 
na pravi lnem z a p o r e d j u izvaja-

nja , da dosežemo največj i uči-
nek. 
G N O J E N J E T R A V N I K O V 

Če h o č e m o imeti velike in stal-
ne pr idelke, m o r a m o t ravinje 
gnoji t i . O s n o v n a hrani la so: N-
dušik, P-fosfor , K-kali j . 

D U Š I K — pospešu je rast in 
razraščan je rastlin, povečuje go-
s toto in višino t ravne ruše, po-
da l j šu je vegetaci jo in pr ispeva k 
bo l j šemu izkoristku drugih hra-
ni lnih snovi iz tal. Dušik poveču-
je vsebnost be l jakovin v rastli-
n a h . Ker se dušik izpira, z njim 
ne m o r e m o gnoji t i na zalogo. 
G n o j e n j e z duš ikom mora biti 
u sk la j eno s fo s fo r j em in kali jem. 

F O S F O R — je zelo pomem-
ben kot hran i lo za t ravno rušo. 
Ker je veliko travniških tal rev-
nih s tem e lementom, m o r a m o z 
n j im redno gnoji t i . Fosfor vpliva 
na večji pr idelek, na bu jne j šo 
ras t - razrašačanje in večjo količi-
no listja. Povečuje tudi vsebnost 
be l jakovin in fos fo r j a v rast l inah 
ter izbol jšuje prebavlj ivost . 

Fos fo r se ne izpira, zato lahko 
z n j im gno j imo na zalogo že je-
sni. Fosfor poveču je delež detel j 
v travni ruši. 

KALIJ — ker se ne izpira, lah-
ko op rav imo gno jen j e na zalogo 
že jeseni s k u p a j s fos fo r jem. 
G n o j e n j e s kal i jem pospešu je ra-
zraščanje , rast stebel in listja, po-
spešu je tvorbo in vsebnost oglji-

kovih h idra tov in tudi bel jako-
vin, poveču je o d p o r n o s t rastlin 
prot i suši in mrazu . 

Če gno j imo s f o s f o r j e m in ka-
li jem, p o v e č u j e m o v travni ruši 
delež detel j , če pa gno j imo z du-
š ikom in kal i jem, p o v e č u j e m o 
delež trav. 

Za gno jen je t ravnikov upora-
b imo poleg minera ln ih gnojil tu-
di o rganska gnoj i la . Sem spada-
jo: dob ro prepere l hlevski gnoj , 
kompos t , gnojevka in gnojn ica . 
Z gno jem g n o j i m o jeseni . 

G n o j e v k o m o r a m o pred gnoje-
n jem razredčit i z vodo . 

Jubilej 
ivice Majačič 

Na slavnostni seji p redseds tva 
občinske organizac i je Z Z B NOV 
Ptuj ob 45. obletnici osvobodi tve 
sem srečal tudi č lanico tega 
predseds tva Ivico Majač ič iz Ki-
dričevega. N jen življenjski jubi -
lej sovpada z dnevi osvobodi tvne 
in konca druge svetovne vojne. 
Takra t , v tistih prešernih d n e h 
zmagoslavja in opo jnos t i svobo-
de, je Ivica p raznova la 20-letnico 
rojstva, toda za n j o je bila že dol-
ga, n a p o r n a in uspešna pot dela 
in bojev za osvobodi tev . De lavna 
je ostala vsa leta po osvobodi tvi 
in še tudi danes je ena na jde lav-
nejših žensk v Kidr ičevem. Prav 
je, da n j eno delo na k ra tko pred-
s tavimo tudi v Tedn iku . O sebi je 
spregovori la t ako le : 

» R o j e n a sem bila 12. 5. 1925 v 
nasel ju Laze pri Planini , obč ina 
Logatec. Oče je bil de lavec v to-
varni, mati g o s p o d i n j a ; osem 
otrok nas je bilo. V N O B smo so-
delovali sko ra j vsi, leta 1944 je 
bil oče ujet in in te rn i ran v Dac-
hauu . 

Sama sem začela delovati v 
mladinski organizaci j i leta 1942, 
bila sem tudi spre je ta v Skoj in 
imam od 1 . 6 . 1942 pr iznan sta-
tus borca , čeprav sem bila akti-
vna borka v par t izanskih eno tah 
od leta 1943, n a j p r e j v Dolomi t -
skem odredu , po tem v IX. kor-
pusu . V JA sem ostala d o leta 
1947, po tem sem dve leti dela la 
še v organih no t ran j ih zadev. Le-
ta 1948 sem se poroči la z oficir-
j e m JA Alojzem Kopr ivcem. Po-
gosto j e bil p remeščen iz kra ja v 
kra j , za to sem mora l a s lužbo pu-
stiti. Po demobi l izaci j i leta 1955 
sva z možem prišla v Kidričevo, 
ker sem se končno ustali la. Tam 
sem tudi ostala sama z dvema 
o t r o k o m a in se p o moževi smrti 
poroči la s F r an j em Majač ičem, 
ki je s e d a j t a jn ik kra jevne skup-
nosti .« 

Tovarišica Ivica, dolga leta te 
že poznani, ves čas si bila v Kidri-
čevem družbeno dejavna in si to 
tudi še danes — po 35 letih življe-
nja v Kidričevem. Si članica pred-
sedstva občinske borčevske orga-
nizacije. Katere dolžnosti pa še 
imaš v Kidričevem? 

»Sem tudi p redsedn ica kra je-
vne organizaci je ZB N O V v Ki-
dr ičevem, in to že deseto leto, 
č lanica sveta kra jevne skupnos t i 
in p redsedn ica komisi je za soci-
a lna vp rašan ja pri KS.« 

Kar precej dela za upokojenko. 

Kako pa gledaš na današnja druž-
bena dogajanja pri nas? 

» D a n a š n j a d o g a j a n j a r e d n o 
sp reml j am, priznati m o r a m , da 
včasih z zaskrb l jenos t jo . K l jub 
t emu u p a m , da bo šel razvoj 
u spešno nap re j v smeri d e m o k r a -
cije, da b o m o delali vsi v skupni -
mi močmi za d o b r o nas vseh. Za-
to tudi p o d p i r a m vsa tista priza-
devan ja v naši družbi , ki vodi jo 
n a p r e j — k d u h o v n e m u in mate-
r ia lnemu n a p r e d k u vseh l judi .« 

Kako si zadovoljna z doseženim 
v osebnem življenju? 

»V živl jenju je bilo m n o g o te-
žav, če se danes ozrem naza j , 
sem lahko še kar zadovo l jna . Ži-
vim ob r azumeva jočem možu . 
Ot roka se uspešno uvel javl ja ta , 
sin je magister ekonomi je , hčer-
ka dipl. ekonomis tka , oba dela ta 
pri Ljubl janski banki . Ponosna 
sem tudi na dva vnuka in vnuki-
n jo , vsako s rečanje z nj imi je za-
me posebno doživet je . Žel im si 
le, da bi v bodoče živeli bo l j sku-
pa j , da bi l ahko s k u p a j prebili še 
več srečnih uric.« 

Še kake osebne želje? 
»Osebno želim, da bi bil mir 

— tako v svetu kot d o m a , da bi 
uspešno gradil i .napre j na že do-
seženem. Sebi pa želim zdrav ja 
in zadovo l jnega ž ivl jenja ob ra-
zumeva jočem možu .« 

N a j ob koncu še zapišem, da 
je bila tovarišica Ivica spre je ta v 
K P že leta 1943 in tudi danes se 
ne želi izneveriti Stranki demo-
krat ične prenove. Je tudi nosi lka 
štirih državnih od l ikovan j — re-
da dela in treh iz o b d o b j a N O B . 

Tovarišici Ivici ob jub i le ju 
iskrene česti tke! F r a n c Fideršek 

Ivica Majačič 

Varstvo vinogradov 
v v inograd ih se je množ ično pojavi la prva generac i ja g rozdnega 

sukača , kar sicer ni o b i č a j n o ; n a v a d n o je nevarna d r u g a generaci ja , ki 
se pojavi okrog ju l i ja . 

V nevarnost i so kabrniki , za to p r i p o r o č a m o kombinac i jo diptere-
xa in fen i t ra t iona ali basud ina . Hkrat i b o m o opravil i tudi prvo r e d n o 
škrop l jen je proti pe ronospor i vinske trte. Uporab i l i b o m o kon tak tne 
fungic ide , kot so ant racol , d i thane , doda l i b o m o še cosan prot i o id i ju 
vinske trte. 

Opt imaln i čas za to škrop l jen je je med 24. in 27. ma j em. 
Pred u p o r a b o sk rbno preber i te navodi la proizvajalcev. 

Albert G o n c , dipl . ing. agr., 
KK Ptu j — Slovenske gor ice-Haloze 

SPOMINI NA BORL 
1 9 4 1 — 1 9 « 3 

(31. nada l j evan je ) 
Število borlskih zapornikov in 
njihova usoda 

Pot rebno bi bi lo ugotovit i , 
kol iko d o m o l j u b o v je preživlja-
lo je tniške dni na Borlu, kol iko 
borlskih je tn ikov je ustrelil 
o k u p a t o r na moriščih talcev, 
kol iko jih je odpe l ja l v koncen-
t raci jska tabor išča in kol iko jih 
je tam umrlo . 

Ker ni o h r a n j e n e bor lske za-
po rne knjige, ne bo mogoče 
ugotoviti ne točnega števila 
ustrel jenih talcev ne poslanih 
borlskih je tn ikov v koncentra-
cijska taborišča. M o r d a zapor-
ne knjige sploh niso vodili spri-
čo hitre men jave je tn ikov, sa j 
bi to vzelo veliko časa. Verjet-
no so pri up rav l j an ju tabor išča 
in na to zapora uporabl ja l i le 
imenske sezname pri prevze-
m a n j u in odda j i zaporn ikov . 
Žal tudi seznami niso oh ran je -
ni. Če bi bili oh ran jen i v celoti , 
bi vedeli za vsa imena borlskih 
je tn ikov, za vse pos lane v tabo-
rišča in za vse ubite talce. Ve-
deli bi tudi za vsa imena izpuš-
čenih iz zapora . 

S e d a j se naše raziskave v te j 
smeri op i ra jo na zapo rne knji-
ge in indekse zaporn ikov ptuj-
skega, mar iborskega in celjske-
ga zapora , od kode r so pošiljali 
j e tn ike na Bori, na de lovodnik 
pol ici jskega zapo ra na Borlu in 
na izjave je tn ikov. 

Z a p o r n e knj ige in indeksi za-
porn ikov pa so žal pomanjk l j i -
vi, kakor tudi de lovodnik . Ptuj-
ska zapo rna knj iga je ohran je -
na le od 1. j un i j a 1942 dal je , 
zato m a n j k a pregled, koga so 
poslali na Bori, kar za t r inajst 
mesecev. V indeksu zaporn ikov 
p tu jskega zapo ra pa ni navede-
no, kam so je tn ike iz zapora 
poslali . Od 1. jun i j a 1942 pa d o 
marca 1943, ko so policijski za-
por na Borlu ukinili , je iz Ptuj-
ske zapo rne knj ige razbrati , da 
so v tem času poslali iz p tujske-
ga zapora na Bori 89 jetnikov. 

Za celjski z apo r Stari pisker 
so na vol jo te podatk i iz indek-
sa t ret jega odde lka za štiri me-
sece, od sep tembra d o konca 
leta 1942. V tem času je zabele-
ženih 17 je tn ikov, poslanih na 
Bori. 

Več n a m p o v e d o indeks za-
porn ikov iz p r ipo rne knj ige 
mar iborskega sodnega zapora . 
Ker pa v o p o m b a h pri vpisih 
je tn ikov ni vedno do ločno na-
p i sano , kam so je tn ike o d p r e m -
Ijali, je seštevek od tu pos lanih 
je tn ikov na Bori n e p o p o l n . 
Včasih je v o p o m b i n a p i s a n o 
»Arbei t s lager« , kar velja za 
M a u t h a u s e n in za Bori. Za to 
ne m o r e m o navesti točnega šte-
vila je tn ikov, pos lanih iz mari-
borskega zapora na Bori. Č e 
seš te jemo le je tn ike z o p o m b o 
»Anicenstein« (Bori) in z 
o p o m b o »Lager G e s t a p o « (ta-
borišč gestapa) , kakor so v 
o p o m b i tudi navajal i bor lsko 
muči ln ico , je pod tema o p o m -
b a m a n a v e d e n o 1942. leta 185 
je tnikov, med nj imi 34 žensk. 

Ker so seštevki na Bori po-
slanih je tn ikov po o m e n j e n i h 
d o k u m e n t i h pomanjk l j iv i , se 
m o r a m o pri Seštevku zaporni -
kov opira t i na okroglo teden-
sko število na Bori pos lanih 
d o m o l j u b o v , kar h ran i jo v spo-
minu nekater i borlski zaporni -
ki. G l e d e dnevnega števila je-
tn ikov je škoda , da ni ohran je -
ne knj ige dnevna p o r a b e živil-
skih potrebščin. V knjigi je na-
mreč kuha r vsak dan napisal 
število je tnikov. Po spominu 
nava ja okroglo število 300. 

Pri dnevnem številu je tn ikov 
se o p i r a m o tudi na število je-
tniških sob ; dve sta bili ženski 
in štiri moške ter dve bolniški ; 
ob večjem številu je tn ikov pa je 
služila za zapor tudi viteška 

dvorana . N a j m a n j š e d n e v n o 
število borlskih zaporn ikov je 
bi lo okrog 150, n a v a d n o okoli 
300, na jveč okrog 400. 

Ker je bil Bori do 18. jun i j a 
p r e h o d n o taborišče, na to pa je 
bil po p o m e n u p rehodn i zapor , 
so se je tniki pogos to menjava l i . 

Vsak teden so pr iha ja l i novi in 
odha ja l i stari, kar velja za 
man j še skupine na jveč d o 20 
je tn ikov, ki so j ih privažali in 
odvažal i z osebnimi avtomobi l i 
ali kombij i . Redkeje so polici-
sti pripeljal i ali odpel ja l i jetni-
ke z avtobusi , pač pa so za več-
je skup ine je tn ikov uporab l j a l i 
tovorn jake . Z n a n je prevoz je-
tnikov s tremi avtobusi z Borla 
23. m a j a 1941. To so bili učite-
lji, poslani v zbirna tabor išča 
za izgnance, del v R a j h e n b u r g 
in del v mel jsko kasa rno v Ma-
r iboru. 

Sodeč po izjavah je tn ikov, 
n a j bi bilo na mesec pos lanih 
na Bori okoli 130 novih jetni-
kov, kar znese v dva indva jse t ih 
mesecih borlske muči lnice oko-
li 2830 je tnikov. Pri tem izraču-
nu ni upoš tevan ne naval jetni-
kov v nekater ih mesecih z 
okrog 400 zaporn ikov in ne 
u p a d števila je tn ikov v zadn j ih 
dveh mesecih, ko ni bi lo več 
pr i toka novih je tn ikov ali pa je 
bil zelo omejen . Ver je tno pa so 
meseci nabi to po lnega borlske-
ga zapora številčno presegli 
dva meseca brez pr i toka . 

Se nada l j u j e 

Podpisi borlskih jetnikov na akvarelu, ki ga je naslikal jetnik Kari 
Pertekel, sodni uradnik iz Ptuja, zaprt na Borlu maja in junija 1941. 
(Del slike je močno poškodovan). 
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Ormoške razglednice 

Ob sprehodu skozi Ormož naletiš na tri gradbišča, pa smo jih za-
radi tega, ker bodo v prihodnosti polepšala podobo tega malega ob-
dravskega mesteca, uvrstili v današnje razglednice. 

Prva fotografi ja sodi sedaj že v zgodovino. Predstavlja prostor, 
kjer je nekoč stala občinska baraka ; ta je danes vaški dom v Pavlov-
cih. Tuka j je prvo veliko gradbišče za poslovno-stanovanjsko stavbo. 
V začetku pr ihodnjega leta bo našlo v njej svoj dom 22 družin. Pod 
njimi bodo trije poslovni prostori. Med štirimi ponudniki so za izva-
jalca del izbrali mariborski Gradiš. Ta naj bi vse skupaj postavil za 
15,8 milijona dinarjev, poslovne prostore pa prodal najugodnejšemu 
ponudniku po takratni dnevni ceni. 

Že nekaj časa je oblečena z zidarskimi odri poslovna stavba delo-
vne organizacije Kmetijski kombinat Jeruzalem Ormož, nekdanje vinar-
ske zadruge. Njena zunanjost je bila vse prej kot ugledna. Ko bodo od-
stranili zidarske odre, bo ponovno zablestela v vsej svoji lepoti. Dela 
opravlja PGP Ljutomer. 

Z odri je opasana tudi župna cerkev sv. Jakoba v Ormožu. Naokoli 
je že dalj časa na kupe zložen bobrovec, ki ga potrebujejo za strešno kri-
tino. Kar 27.600 kosov ga je. Dela opravlja zasebni obrtnik Ludvik Sok, 
pravi specialist za takšna dela. Investitor obnove cerkve je krajevna 
skupnost Ormož. 

Tekst: Vida Topolovec 
Foto: Ema Žalar 

Licitacija najdenih 
predmetov 

Zanimanje za vsakoletno licitacijo najdenih predmetov je bilo le-
tos zelo veliko. V sredo, 9. maja, je bilo dvorišče skupščinske zgradbe 
na Srbskem trgu polno radovednežev in navijačev, ki so licitiranim 
predmetom dvigovali ceno. Tako so prodali 30 starih in nekaj novih 
koles, katerih cena je bila (dokončna) od 30 do 1.500 dinarjev. Proda-
li so tudi 4 kolesa z motorjem, ki so bila prodana za 20 do 4.400 di-
narjev. Poleg tega so prodali še nekaj opuščenih stvari, v glavnem 
predmetov, ki so jih pustili poljski državljani - od dežnikov, ur, sre-
brnih zapesnic do očal. 

-OM 

Med licitiranjem najdenih predmetov na Srbskem trgu. 
(Koto: M. O/mec.) 

Dr. Slavko Gregurec — ormoški 
poslanec v zboru občin Republike Slovenije 

F'ogovor z dr. Slavkom (iregur-
cem, zaposlenim v ISO, sem pri-
čela z vprašanjem o funkciji tega 
zbora in kako se bo v zboru ob-
čin zavzemal za domačo občino. 
Povedal je, da je bila funkcija 
zbora občin mišljena kot skrb za 
policentrični razvoj Republike 
Slovenije, ne samo centrov, kot 
sta denimo LJubljana in Mari-
bor. Enakopraven poudarek raz-
voju je potrebno dati vsem kra-
jem ne glede na njihovo oddalje-
nost od vseh infrastrukturnih ob-
jektov. 

Govoril je tudi o bodoči funk-
ciji občine, ki ne bo več samo 
družbenopoli t ična skupnost kot 
podaljšek države, temveč bo ime-
la nalogo oziroma funkci jo lo-
kalne samouprave, kjer bo v os-
predju posameznik, ne pa insti-

tucija. Slovenija bo po vsej ver-
jetnosti podpisala listino oziro-
ma evropsko konvencijo o lokal-
ni samoupravi, ki s o j o podpisale 
že vse članice evropske skupno-
sti; v njej so interesi posamezni-
kov nad političnimi. 

»Konkretno se bom boril, da 
bo občina Ormož kot man j razvi-
ta hitreje prišla iz kluba manjraz-
vitih, ne glede na to, da ji mogo-
če to zaradi raznih pomoči in do-
tacij iz republike ustreza,« je 

med drugim povedal dr. Slavko 
CJregurec. Menil je, da ima Or-
mož pri svojem nadal jnjem raz-
voju veliko primerjalnih predno-
sti. Brez dvoma bi lahko veliko 
storili na področju turizma, pred-
vsem kmečkega, ki ima zaradi 
bližine avstrijske meje še dodat-
ne možnosti. Ce pa bi bilo še kaj 
več posluha za marketing, bi ob 
vinski cesti, če Ormožani izkori-
stimo vrhunska vina, lahko v 
kratkem času imeli dober učinek. 

Med možnosti hitrejšega raz-
voja občine bi lahko šteli tudi 
drobno gospodarstvo, ki bi lahko 
izrabilo ugodno davčno politiko 
v občini in brez dvoma doka j li-
beralne pogoje za razvoj te go-
spodarske panoge. Možnost raz-
voja ima tudi industrija, pred-
vsem živilska, ki ima za nadalj-
njo predelavo svojo surovinsko 
bazo. Vsega še menda niso rekli 
v Tovarni sladkorja Ormož, ven-
dar, kot še posebej poudar ja dr. 
Slavko Gregurec, ne sme biti in-
dustrija za vsako ceno; biti mora 
ekološko neoporečna, ker brez 
dvoma veliko pomeni tudi kvalite-
ta življenja. 

Dr. Slavko Gregurec je član 
stare sestave izvršnega sveta 
Skupščine občine Ormož. Man-
dat je bil resda krajši — izvršni 
svet v tej sestavi deluje komaj 
dve leti — vendar ob tem s pono-
som pove, da so marsikatero stvar 
le premaknili na bolje. Omenil je 
vrsto študij, ki jih je izdelal Eko-
nomski center iz Maribora, vse 
pa so vezane na hitrejši razvoj v 
občini, in liberalnejše premike 
na področju davčne politike. 

Sprejet je dolgoročni plan raz-
voja občine, podani pa so že tudi 
vsi pogoji za razvoj podjetništva. 
Pri tem bi bilo potrebno razmiš-
ljati, kako pritegniti privatni ali 

družbeni kapital, da bi oživili tr-
govino, ker ta dejavnost zaradi 
teh ali drugačnih vzrokov stagni-
ra. Posebej je še poudaril, da ne bi 
bilo prav, če bi se izvršni svet vme-

Dr. Slavko Gregurec na prvi seji 
novoizvoljene občinske skupščine 

šaval v gospodarstvo, vendar bi bi-
lo prav, da bi bil v funkciji vzpod-
bujevalca in ustvari takšne pogo-
je, da bo razvoj odvisen tudi od 
vsakega posameznika. 

V pogovoru se je ves čas kot 
rdeča nit vlekla misel, da v Or-
možu imamo naravne danosti , 
imamo tudi pridne ljudi, kljub 
vsemu pa smo še vedno v taboru 
manj razvitih. 

Sr. Slavko Gregurec: »Vse, kar 
smo rekli, je na žalost samo po-
goj, ki je potreben, ne pa zado-
sten.« 

Pa smo tam, kjer Ormožane 
ves čas žuli: to so kadri. Naš re-
publiški poslanec v zboru občin 
je povedal, da je bila v minulih 

letih v občini ves čas napačno 
vodena kadrovska politika. Da-
nes skoraj da ni v občini kadra z 
visoko izobrazbo, ki bi lahko bil 
menežer, ki bi znal v občino pri-
tegniti kapital ali pa drugje pri-
kazati, kaj v občini imamo. 

»14 let že delam v občini, a je 
bila razen v Tovarni sladkorja — 
pa ne mislim podcenjevati drugih 
— povsod vodena stihijska ka-
drovska politika. Ce bi imelo vsa-
ko delovno okolje urejeno politiko 
štipendiranja, bi mogoče marsika-
teri od Ormožancev, ki živijo zu-
naj občine in imaj«> mogoče slabše 
razmere za življenje, kot bi jih 
imeli doma, ostal v občini. Seveda 
bi bilo iluzorno pričakovati, da se 
bodo ljudje vrnili, saj vemo, da 
pač v obrobje prihajajo programi, 
ki so umsko manj zahtevni, do-
hodkovno manj donosni, ekološko 
oporečni in z mnogo fizičnega de-
la. Bilo bi potrebno sfinansirati 
neka razvojna jedra, da bi prite-
gnili nazaj ljudi, ki so ostali drug-
je. Ne glede na to, ali se bo Slo-
venija osamosvojila ali ne, bomo 
tudi v Ormožu potrebovali ljudi, 
ki znajo razmišljati in delati in ki 
bodo to, kar imamo, znali pred-
staviti. Tega problema ne bomo 
mogli rešiti kar prek noči. To bo 
trajalo daljše obdobje, in če bo vo-
dena kadrovska politika s pame-
tnim razvojem, potem je to tisto, 
kar v Ormožu potrebujemo. Me-
nim pa, če so kadri dobri in seve-
da redki, naj bodo tudi dobro pla-
čani. Pravim: če je stroj močan, 
potem se lahko vsi dosti hitreje 
peljemo,« je sklenil svoje razmiš-
ljanje. 

Vida Topolovec 
Foto: Štefan Hozyan 

Dr. Slavko Gregurec .se je 
rodil 1948. leta v Kotorihi. V 
Ormožu živi in dela že 14 let. 
Je dr. ekonomskih znanosti, v 
Tovarni sladkorja pa je vodja 

Jinančno-komercialnega .sek-
torja. Je poročen in oče dveh 
prikupnih deklic, ki obiskujeta 
osnovno šolo. 

Zadruga bo zgolj gospodarska organizacija 
Kmetijska zadruga bo v pri-

hodnje poslovala le po načelih 
dobrega gospodar ja , njen interes 
bo čim boljši položaj članov, to-
rej kmetov, razbremenjena pa bo 
vseh drugih nalog iz dosedanje-
ga programa, kot so na primer 
selekcijska, pospeševalna in kon-
trolna služba. 

Ko je bil j anuar ja letos sprejet 
zakon o zadrugah, so v ptujski 
kmetijski zadrugi takoj pričeli 
svojo organiziranost prilagajati 
novostim v omenjenem zakonu. 
Prelomni datum pri tem je bil 
1. maj ; do tega dne so namreč 
morali dosedanji člani obnoviti 
članstvo in vplačati ustrezen de-
lež. V zadrugi so računali, da bo 

članstvo obnovilo od 600 do 900 
kmetov, in niso se motili. Do do-
ločenega da tuma se je namreč v 
novo KZ Ptuj včlanilo 920 kme-
tov in delavcev. Direktor Janez 
Vrečer sicer pravi, da to še ni no-
va zadruga, nova in drugačna od 
dosedanje bo po sprejetju novih 
pravil in nove organiziranosti. 

Trenutno pošilja zadruga skle-
pe o prenehanju članstva vsem 
tistim, ki se niso včlanili do 
1. maja , s tem da imajo možnost 
da se v 30 dneh po sprejemu 
sklepa pritožijo, in če imajo teh-
ten razlog za zamudo, še včlanijo 
v novo zadrugo. Sicer bodo lah-
ko v pr ihodnje z zadrugo sodelo-
vali samo v primeru obojestran-

skega interesa. To pomeni, da bo 
zadruga poskrbela na jpre j za 
svoje člane, za druge pa v prime-
ru, da bo na tržišču za to še kaj 
prostora. 

Kmetijska zadruga Ptuj ostaja 
glede na število članov močna 
gospodarska organizacija. Njena 
organiziranost mora biti skrajno 
racionalna. Prilagoditi se bo mo-
rala novi organiziranosti javnih 
strokovnih služb, ki na j bi nado-
mestile dobršen del dosedanjega 
dela kmetijskih zadrug. Zadn ja 
beseda o tem sicer še ni izrečena, 
upati pa je, da bo nova sloven-
ska vlada gradila na temeljih do-
sedanje, vsaj kar se tega dela 
kmetijskega ministrstva tiče. V 
javnih službah bodo združene 
številne doslej zadružne naloge 
— od sociale do pospeševanja, 
selekcije in kontrole. 

V osnutku organiziranosti KZ 
Ptuj, ki ga te dni pre jemajo člani 

skupa j s seznamom članov v po-
sameznih zadružnih enotah, je 
predvideno, da bo imela nova 
zadruga sedem zadružnih in dve 
poslovni enoti. Sedanje zadružne 
enote se bodo torej združevale v 
večje. Zadružne enote bodo v bo-
doče gospodarsko tako močne, 
da bodo pokrivale svoje stroške 
in sorazmerni del skupnih stro-
škov. Svojim zadružnikom b o d o 
nudile vse, kar le-ti po t rebuje jo : 
oskrbo, prevzem pridelkov, skle-
panje pogodb, spremljanje proiz-
vodnje in široko paleto storitev 
hranilno-kreditne službe. V vsaki 
zadružni enoti bo poslovodja za 
več poslovalnic, kmetijec, ki bo 
skrbel za proizvodnjo, ter blagaj-
na HKS. Namesto pospeševalcev 
bodo v zadrugi organizatorji pro-
izvodnje, bo pa jih bistveno 
manj , saj odpade cel kup nalog, 
ki so jih morali pospeševalci do-
slej opravljati. 

JB 

O vsebini spodnjega dela novega objekta še ni nič določenega. Zdrav-
stveni delavci se bodo o tem z družbenopolitično skupnostjo še pogovar-
jali.. 

(Posnetek: M. Ozmec) 

Nova porodnišnica raste 
Na gradbišču nove ptujske porodnišnice je živahno. Vsak dan 

vzidajo nekaj novih zidakov. 
k o t je povedal vodja bolnišnice dr. Lojze Arko, bodo v tem ted-

nu delavci zgradili že prvo nadstropje novega objekta. Ce bo šlo tako 
naprej , bistvenih zamud pri gradnji ne bo. 

Sočasno z gradnjo pa zdravstveni delavci razmišljajo tudi že o 
tem, kako se bodo preselili in kaj bodo za to potrebovali, ( jo tovo je, 
da bodo del opreme, ki je sedaj na ginekološko-porodnem oddelku, 
uporabljali tudi v novih prostorih. Potrebovali pa bodo tudi nekaj no-
ve nujne medicinske opreme; to v bistvu potrebujejo že sedaj. Kot že 
nekajkrat doslej bodo tudi v bodoče iskali pomoč v podjetj ih ptujske, 
pa tudi ormoške občine. Sicer pa ptujsko zdravstvo glede tega ni no-
bena izjema, tako delajo tudi v drugih občinah. Ponekod imajo za na-
kupe nujne medicinske opreme celo sklenjene posebne samoupravne 
sporazume. 

Med tir.timi, ki so se v zadnjem času odločili z opremo pomagati 
ptujski bolnišnici, je tudi podjet je Hiko Olga Meglič Ptuj. Za potrebe 
fizioterapije je darovalo dvigalo v vrednosti 180 tisoč dinarjev in ga 
uporabl ja jo pri vodni terapiji za dvigovanje nepokretnih bolnikov. Za 
darilo so delavci bolnišnice temu ptujskemu kolektivu izredno hvale-
žni. Na tihem pa si želijo, da bi bilo takšnih daril še več. 

MG 

Zasebni minimarket 
v Ivanjkovcih 

v Ivanjkovcih so pred tremi tedni dobili prvo zasebno trgovino s 
špecerijskim blagom, ki jo vodi Irena Zebec. Tako sta sedaj v tem kra-
ju, kamor hodijo po nakupih l judje iz okoliških krajev, kar dve trgovi-
ni. Sedaj so zaposleni trije: lastnica, njen mož, ki skrbi za nabavo, in 
prodajalka, ki pomaga predvsem pri kruhu in delikatesah. 

Prodajalna z dvema skladiščema je velika okoli 100 kvadratnih 
metrov in je v prostorih Kmetijskega kombinata Jeruzalem Ormož tik 
ob dvorani prosvetnega društva, skratka v samem centru Ivanjkovec. 
Zanimiv je tudi odpiralni čas: med tednom imajo odprto med 7. in 19. 
uro, v soboto med 7. in 13. uro, vsako prvo soboto v mesecu do 15. 
ure, vsako nedeljo pa od 18. do 12. ure. Na policah je vse lepo in li-
čno zloženo, po cenah sodeč za vsak žep nekaj. Kupci so zelo zado-
voljni z novo trgovino, še posebej pa s kruhom, ki ga vozijo iz ormo-
ške zasebne pekarne Gašperut . Ob četrtkih bodo v tej prodajalni v 
Ivanjkovcih prodajal i tudi Tednik. 

Vida Topolovec 
Foto: Ema Žalar 

Pogled v notranjost minimarketa v Ivanjkovcih 
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POGOVOR Z JOŽETOM MAUČECEM, VODJEM SKUPNIH SLUŽB KRAJEVNIH SKUPNOSTI 

»Referendumske naloge bodo v glavnem uresničene...« 
v ptujskih kra jevnih skupno-

stih p l aču je jo občani od 1 do 
2-odstotni kra jevni samopr i spe-
vek. Sedanj i , ki so ga izglasovali 
pred štirimi leti, poteče konec le-
ta. I r i d e s e t ods to tkdv zbranih 
sredstev (osnova je enoods to tn i 
samopr i spevek) p tu j ske kra jevne 
skupnost i n a m e n j a j o za t.i. skup-
ni p rogram. Lani so v tem okviru 
sodelovali pri realizaciji sanaci je 
mestnega kina Ptuj . V investiciji 
so sodelovali z več kot 50 odstot-
ki skupn ih sredstev oz i roma z 
281.652 dinar j i . 

V pre j šn jem letu so v ptujskih 
kra jevnih skupnos t ih veliko na-
redili. Krajevni p rogrami so bili 
v g lavnem real izirani , neka j pa 
p r e n a š a j o tudi v leto 1990. Med 
p o m e m b n e j š i m i na logami oziro-
ma pr idob i tvami v posameznih 
kra jevnih skupnos t ih so v KS 
Borisa Ziher la uredi tev Volkmer-
jeve ulice s p ločn ikom in zeleni-
co, v KS Ivana S p o l e n a k a grad-
n ja kanal izac i j skega omrež ja na 
Obrež ju , v KS D u š a n a Kvedra 
sanac i ja Lackove ulice in podob-
no. V drugih k ra jevn ih skupno-
stih so urejali ceste, te le fonsko 
omrež je , pros tore , Ljudski vrt 
kot špor tno-rekreac i j sk i center in 
d rugo . 

Jože Maučec , v o d j a skupnih 
s lužb kra jevnih skupnos t i , je po-
vedal , da so se p tu j ske kra jevne 
skupnos t i u spešno vključevale 

tudi v t.i. »human i t a rn i« pro-
gram. Komisi je za socialna vpra-
šanja so se sestale 56 krat in v 
glavnem reševale vloge za štipen-
dije , d e n a r n o p o m o č in druge 
oblike pomoči . Izpolni le so 383 
obrazcev. 

Za s tarejše nad 70 let, s k u p a j 
j ih je v ptujskih kra jevnih skup-
nostih 1047, so organiziral i do-
bro ob i skana s rečan ja starejših 
občanov . S k u p a j z Zvezo prijate-
ljev mlad ine so organiziral i pri-
reditve ob dedku Mrazu . V akciji 
Cist in zelen Ptuj so občani Ptuja 

zbrali 970 m^ raznega o d p a d n e g a 
mater ia la in s smetmi napolni l i 
225 zabojn ikov . V b o d o č e bo po-
t r ebno v zvezi z organizac i jo ak-
cije n e k a j spremeni t i , sa j je zani-
m a n j e hišnih svetov zelo malo , 
prav t ako je na nizki ravni ekolo-
ška osveščenost občanov . Kraje-
vna skupnos t uprav l ja tudi vrto-
ve. P tu jčani i m a j o na 5,6 hek ta ra 
v n a j e m u 770 vrtov. 

Številni Ptujčani poleg samo-
pr i spevka p laču je jo tudi nekate-
re d o d a t n e obveznost i po pogod-
bah za uresn ičevanje nekater ih 
p rogramov. S k u p a j je teh po-
godb 4100, na jveč — 3700 — pa 
j ih je v zvezi s kabelsko televizi-
jo. V p tu jsk ih kra jevnih skupno-
stih je 6500 gospodin js tev , kar 
pomeni , da j ih okrog 65 ods to-
tkov p laču je obveznost i do doda -
tnih p o g o d b a h . 

PRVI P R O G R A M G R A D N J E 
K A B E L S K E G A S I S T E M A JE V 
( ELOTI U R E S N I Č E N 

Jože Maučec , ta jnik odbora za 
g r a d n j o kabelskega sistema, je 
povedal , da je prvi p rogram, v 
katerega so bile vkl jučene štiri 
p tu j ske kra jevne skupnost i , v ce-
loti uresničen. Seda j občani lah-
ko g l eda jo 6 zemeljskih in 6 sate-
litskih p rogramov. Glavna posta-
ja z an tensk im s to lpom v Sred-
n ješo lskem centru je zgra jena ta-
ko, da je možen spre jem tudi v 
drugih kra jevnih skupnos t ih . To 
možnos t so izkoristili že v kraje-
vni skupnos t i Olge Meglič ter v 
delih kra jevnih skupnost i bratov 
Reš in Rogoznica . 

O d b o r bo delal tudi v bodoče , 
sa j želi ponudi t i nove programe, 
vse to pa zahteva nove aktivnosti 
in več d e n a r j a . Za to predlaga, da 
bi v nov krajevni samopr i spevek , 
za katerega se b o m o odločali še 
letos, vključili tudi g r a dn jo ka-
belskega sis tema v preostal ih 
kra jevnih skupnos t ih mesta, širi-
tev glavne pos ta je in števila pro-
gramov, vzdrževanje sistema ter 
g r a d n j o lokalne — ptu jske tele-
vizije'. 

Sedanj i p rogrami b o d o ostali , 
le da b o d o v kra tkem SKY 1 za-
menja l i s P R O S E D E M . Vsi dru-
gi p rogrami pa zah teva jo širitev 
glavne pos ta je . To je obenem od-
govor na vse pogoste jša vpraša-
n ja občanov o tem, zaka j nima-

m o drugih p rogramov, ki j ih v 
sosednj ih kraj ih že imajo . Pro-
gram nada l jn j e g radn je kabelske-
ga sistema bo pr ipravl jen že letos 
in ga b o d o občani spoznal i v 
okviru pr iprav na nov samopr i -
spevek. 

I.etos začetek gradnje kanaliza-
cijskega omrežja v Turnišču 

Jože Maučec ocen ju j e , da bo 
petletni r e fe rendumski p rogram 

uresničen. Težave so bile le v KS 
Turnišče, kjer ni prišlo pravoča-
sno do g radn je kanal izaci j skega 
omrežja . G r a d n j a je povezana z 
gradn jo kanala D — to j e kana la 
od prašičje f a r m e do cent ra lne 
čistilne naprave . Letos — tako 
vsaj za t r ju je jo odgovorn i — bo-
do kanal izaci jsko omrež je le pri-
čeli graditi . 

Letos b o d o v vseh p tu jsk ih 
krajevnih skupnos t ih zbrali 4,9 
mil i jona d inar jev . Del d e n a r j a 
b o d o namenil i za skupni pro-
gram, in to za g r a d n j o kanal iza-
cijskega omrež ja v kra jevnih 

skupnos t ih Turnišče in Budina 
— Brstje. V drugih kra jevnih 
skupnos t ih b o d o uresničevali 
svoje kra jevne p rograme. 

K R A J E V N A S K U P N O S T MO-
RA BITI N E S T R A N K A R S K A 

Kakšne spremembe prinaša v 
delovanja krajevnih skupnosti več-
strankarski sistem? 

Jože Maučec: »Večst rankarski 
sistem pos ta ja realnost v Sloveni-

ji in Jugoslavij i . Pr iso tno je veli-
ko r azha jan je med ambic iozno 
in idealist ično zasnovo komuna l -
nega sistema ter d e j a n s k o prak-
so. Dejs tvo je, d a velike spre-
m e m b e v e k o n o m s k e m in politi-
čnem sistemu zah teva jo tudi re-
fo rmo k o m u n a l n e g a sis tema, 
predvsem s p r e m e m b o monot ip -
ne občine. Izhodišče naj bi bila 
evropska listina o lokalni samou-
pravi. 

Krajevna skupnos t se mora tu-
di v bodoče razvijati kot s amou-
pravna skupnos t , v kateri se or-
ganiz i ra jo kra jan i , različne insti-

tuci je ter organizaci je , da bi pla-
nirali , usklajevali in uresničevali 
vrsto vprašan j in težav kra ja , v 
katerem bivajo. Za to kra jevna 
skupnos t ne sme postat i pol igon 
za soočan je različnih s t rank, kra-
jevna skupnos t mora biti ne-
strankarska . V organih , zlasti še 
v skupščini k ra jevne skupnos t i 
n a j ima jo mesto le delegati kra ja-
nov, organizaci j in združen j , ki 
so delegirani zato, da bi se v kra-
jevni skupnost i dogovori l i , spo-
razumeli in povezovali v reševa-
nju konkre tn ih vp ra šan j okol ja , 
kjer živijo. Težav svojega oko l ja 
ne bi smeli politizirati in spremi-
njat i v poli t ične interese. 

Kra jevna skupnos t l ahko ob-
staja še napre j , se razvija in »slu-

ži« interesom k ra j anov s amo s 
s a m o u p r a v n o usmeri tvi jo , ne pa 
z navezovan jem na s t ranke. Vo-
da , elektrika, asfal t , kabe lska TV 
ter d ruga vprašan ja , ki i zha j a jo 
iz skupnega ž ivl jenja v nasel ju , 
niso in ne smejo postat i ideolo-
ška vprašan ja .« 

M G 

V prejšnjem letu so bili organi ptujskih krajevnih skupnosti ze-
lo zaposleni. Sveti, skupščine in zbori so zasedali 51 krat ter obrav-
navali 269 točk dnevnega reda. Prisotnost delegatov na zborih ob-
činske skupščine je bila zadovoljiva: 75 odstotkov defegatov je iz-
polnjevalo svojo delegatsko dolžnost. Manj so bili aktivni v delu 
družbenih samoupravnih interesnih skupnosti, zato pa veliko bolj v 
SIS materialne proizvodnje, kjer so bih interesi obojestranski. Baza 
za te delegate je bil svet krajevne skupnosti, predsednik sveta pa 
vodja delegacije. Takšno usmeritev bodo zagovarjali tudi pri volit-
vah delegatov za novo skupščino. 

Katere so značilnosti evropske 
listine o lokalni samoupravi? 
Jože Maučec: »Značilnosti so 
nacionalni programi (šolstvo, 
zdravstvo, kultura in drugo), ki 
so dokaj centralizirani. Vsako-
dnevne življenjske potrebe in 
njihovo reševanje so približali 
občanom. Temeljne politične 
upravne enote so komune (ob-
čine), ki imajo svoje družbene 
organe.« 

Kateri sistem lokalne samou-
prave je najbližji našemu? 
Jože Maučec: »Težko je reči 
kateri, ko pa skušamo vedno 
in povsod hiti originalni. Ome-
nil bi našo sosedo Italijo, kije 
kot zvezna država razdeljena 
na 20 dežel (regionov). Te se 
delijo na pokrajine (province) 
in slednje na komune (občine). 
Nam najbližja dežela Furlani-

ja—Julijska krajina (Friuli— 
Venezia — Giulia) se deli na šti-
ri pokrajine, te pa na več ob-
čin. Gorice ima 473 km' in 140 
tisoč prebivalcev ter 25 občin, 
Pordenone pa ima 2302 km\ 
250 tisoč prebivalcev ter 51 ob-
čin. 

Mestni kino — skupna investicija. 
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Za delo postaje je v krajevni skupnosti veliko zanimanje, (posnetek: 
KOSI) 

Tudi v Turnišču postaja 
Rdečega križa 

v ptujski občini uspešno dela že več postaj Rdečega križa. Orga-
nizirali so jih v Cirkovcah, Juršincih, na Ptujski Gori, v Dornavi, Maj-
šperku ter treh oziroma štirih ptujskih krajevnih Skupnostih: Borisa 
Ziherla, Olgi Meglič, bratov Reš in nazadnje v Turnišču. 

Odprt je postaje Rdečega križa v Turnišču je bilo še posebej slo-
vesno. Nastopili so učenci OŠ Ivana Spolenaka, o boleznih srca in 
ožilja pa je predavala dr. Nada Lartey. 

Postaja bo delala vsako tretjo sredo v mesecu od 18. do 19. ure. 
Krvni tlak bo merila višja medicinska sestra Milena Pavlica, krajani 
pa se bodo z njo lahko pogovorili tudi o drugih zdravstvenih težavah. 

Delo v postajah Rdečega križa je prostovoljno in velikega pome-
na tudi zato, ker v zdravstvenih ambulantah zdravnikom pogosto 
zmanjkuje časa za pogovor z bolnikom. [VJG 

Pesem 
vabi 

M e š a n i pevski z b o r P D 
R u d a Sever G o r i š n i c a d e l u j e 
z m a n j š i m i č a s o v n i m i pre-
s ledki že s k o r a j 40 let. Štiri-
de se t č l ansk i z b o r , ki j e v le-
tošn j i sezoni i z r e d n o p o m l a -
j e n , vodi z b o r o v o d k i n j a Sla-
vica Cv i t an ič . Svo j p r o g r a m , 
ki j e za l e to šn j e le to p r e c e j 
obš i r en , so začeli že u resn iče -
vati . T a k o so v m a r c u pova -
bili v G o r i š n i c o m e š a n i pev-
ski z b o r K U D F r a n č e k Kau-
čič iz L j u t o m e r a . L j u t o m e r -
č a n o m n a m e r a v a j o ob isk vr-
niti v j e sen i . 

Udelež i l i so se 16. revi je 
pevsk ih z b o r o v o b č i n e P tu j 
in p r i d n o v a d i j o za F^evski ta-
b o r v Stični . 

V soboto, 26. maja, ob 
19, uri b o d o g o s t j e m o š k e g a 
z b o r a G r a j e n a , ki p r a z n u j e 
15 let svo jega d e l o v a n j a . 

L jub i te l j i z b o r o v s k e g a pe-
t ja , vab l j en i v s o b o t o v G r a j e -
no . 

Akcija zbiranja oblačil, obutve, 
posteljnine in pohištva 

Rdeči križ Slovenije organizira že enaidvajse-
to akcijo zbiranja oblačil, obutve, posteljnine in 
pohištva, ki bo potekala hkrati po vsej Sloveniji. 

Z akcijo želimo razvijati čut solidarnosti med 
ljudmi, ustvariti nove možnosti za sprotno reše-
vanje socialne problematike in potreb po tovr-
stni pomoči. 

Iz namena in ciljev izhaja velik vzgojni pomen 
akcije, zato je naša skupna dolžnost zagotoviti 
čimvečjo udeležbo vseh družbenih dejavnikov in 
občanov. 

Akcija bo v četrtek, 31. maja, od 15. do 18. ure. 
Darovano blago bo razdeljeno družinam in 

posameznikom, ki jim je taka pomoč potrebna, 
del blaga pa bodo organizacije RKS shranile za 
pomoč ob naravnih in drugih nesrečah. 

V akciji želimo zbrati čimveč otroških oblačil. 

obutve, posteljnine, ker nam tega blaga vedno 
primanjkuje. 

Če nameravate oddati pohištvo, vas prosimo, 
da to sporočite Občinski organizaciji Rdečega 
križa Ptuj na tel. št. 771-542. 

Mladi člani in mladina Rdečega križa, aktivi-
sti RK bodo darovane predmete pobirali pred 
vhodnimi vrati na ulici od 16. do 18. ure. 

Akcija bo izvedena v vseh KS Ptuja, KORKS 
Rogoznica, KORKS Hajdina in KORKS Ptujska 
Gora. 

Vabimo vas, da tudi letos sodelujete po svojih 
najboljših močeh. 

Denarne prispevke lahko nakazujete na žiro-
račun Rdečega križa Ptuj: 52400—80261 - »za 
humanitarno dejavnost«. 

Hvala! OBČINSKA ORGANIZACIJA 
RDEČEGA KRIŽA PTUJ 

ODMEV NA ČLANKA O LESKOVCU (TEDNIK ŠT. 17) 

Ne opravičujemo se, 
ker smo delali 

Naš namen niso razprave po časopis ih, že l imo pa jav-
nost informirati še z drugačno resnico, kot jo ponujajo pi-
sci v člankih. Z a v e d a m o se tudi, da »umazanega perila ne 
peremo« tako, sicer pa če je že umazano, kot pravijo pi-
sci, da n i smo umazali mi, ampak oni, da bi ga lahko po-
tem prali na očeh javnosti . 

Pa pojd imo lepo po vrsti, kot to obravnavajo, obtožuje-
jo , izkrivljeno informirajo in grobo žalijo pisci č lankov. 

v e n e m izmed č lankov je"zapisano, da v KS Leskovec 
ni bilo zbora o b č a n o v že tri leta. Naj p o v e m o , da je to či-
sta laž. hden izmed zborov občanov je bil kmalu po zna-
nem »štrajku« v Leskovcu, in to v juniju 1988. leta; na 
njem je bil prisoten tudi takratni predsednik IS obč ine 
Ptuj. Naslednji zbor občanov pa je bil v oktobru istega le-
ta. Res pa je, da odziv nanj ni bil zadovolj iv . Občani pač 
kot običajno, ne kažejo posebnega interesa za de lo v svoji 
KS. 

Zadnja skupščina je bila 12. novembra 1989. leta, kar je 
razvidno iz zapisnika. 

Kar se tiče sprejemanja letnih planov dela KS, pa naj 
p o v e m o , da jih Je v e d n o pripravljala posebna komisija pri 
skupščini in jih je redno vsako leto v marcu sprejemala 
skupščina KS. Za 1990. leto je bil predlog plana podan na 
zboru občanov pra\ tako v marcu 1990. leta. 

V komisiji za popis škode po neurju je bil po leg pospe-
ševalca KZ Ptuj v e d n o prisoten tudi eden od č lanov sveta 
KS. 

Kar pa zadeva sezname za delitev pomoči prizadetim 
po neurju, naj p o v e m o še enkrat, da so le-ti bili na vpo-
gled vsem, ki so jih želeli videti, v prostorih krajevnega 
urada in javno v prostoru KZ, kjer so sredstva delili . Ta-
ko so bili z njimi prizadeti občani in vsi, ki so obiskali 
prostor KZ, obveščeni ce lo prej kot svet KS. Seznami ni-
so bili izobešeni še na razglasni deski , ker je podpredsed-
nica komiteja za kmetijstvo občine Ptuj dejala, da to ni 
potrebno. Kaj pomeni pisanje piscev, da bi bil seznam z 
javnega mesta »skoraj odstranjen«, pa razumemo, kot 
pravi znan ljudski rek, da »je skoraj zajca ulovi l« . Naj se 
ve še to, da je pri delitvi sol idarnostnih sredstev prizade-
tim po neurju bila s talno prisotna Anica Jagarinec, ki ta-
ko vneto kritizira to razdeljevanje. 

Po pisanju novinarke Tednika Ptuj naj bi bil Milan Cu-
ček prisoten na zboru občanov . To ne drži. Imenovani je 
prisostvoval skupščini KS Leskovec. Na tej skupščini je 
bi lo sklenjeno, da sk l i čemo zbor občanov in nanj povabi-
m o Milana Cučka. predstavnika za zazidalni načrt in dru-
ge. Zbor pa ni bil skl ican, ker je bil predvideni prostor 
zanj zaseden — bile so vojaške vaje in je prostor zasedla 
vojska. Zbor ni bil sklican nas lednjo nedel jo , ko bi pro-
stor bil prost. Nekater im č lanom sveta KS se je preveč 
mudi lo in so brez vednost i predsednika sveta KS sklicali 
zbor občanov v prostorih O s n o v n e šole Leskovec pri Ptu-
ju še isto nedeljo. 

Pisci članka tudi navajajo, da so kandidati za zbor KS 
podpisal i izjave pod prisilo in da ni znano, kdo jih je 
predlagal. Predlagala jih je KK S Z D L , nad noben im 
predlaganim pa ni bila izvajana nikakršna prisila, kar lah-
ko potrdijo kandidati sami. 

Pisci članka (Anica Jagarinec, Daniel Zavratnik, Marta 
Vindiš, Zdenka Vindiš-Zavratnik, Jožef Zavec , Janez Šmi-
goc , Jožef Vidovič, Jožef Šmigoc , Lizika Stopajnik in Kri-
stina Vindiš) nam očitajo, da n i smo hoteli odstopit i s 
funkcij v KS. To ni res, ker s m o podal i ods topne izjave na 

skupščini KS, ki je bila sklepčna. Toda skupščina odsto-
pov ni sprejela. Odstopi so bili sprejeti na nas lednjem za-
sedanju skupščine . Sklenjeno je bilo, da nove člane skup-
ščine in sveta predlagajo vaški odbori , nato pa jih potrdi 
zbor občanov . Toda ta sklep je bil izigran s strani nekate-
rih č lanov sveta in vsa stvar se je urejela s podpis i na vo-
litvah 8. aprila 1990. To podpisovanje so v nasprotju s 
statutom KS Leskovec organizirali občani , ki so očitali 
prejšnjemu vodstvu, da ne izvaja statuta in dela v naspro-
tiu z njim. 

Trditev, da je skupščina KS Leskovec štela s a m o 23 čla-
nov, je netočna. Izvoljenih je resnično bi lo le 23 č lanov, 
toda sedem č lanov so imenoval i prganizacije in društva, 
kar je razvidno iz dop i sov v KS. Tako je bil skupščina se-
stavljena po statutu. Res pa je, da na zadnji seji skupščine 
ni bilo prisotnih teh č lanov, ker jih je tajnica samouprav-
nih organov KS pozabi la povabiti . 

Se nekaj o de lovnih rezultatih KS Leskovec. Pisci član-
ka nam očitajo, da v času našega mandata ni bi lo v KS 
Leskovec nič narejeno. Naj n a v e d e m o le nekaj od tega, 
kar s m o naredili. V tem času smo pridobili avtomatsko te-
l e fonsko centralo, uredili prostore za širitev le-te, moder-
nizirali ceste, asfaltirali center Leskovca, asfaltirali par-
kirni prostor, dokončal i m d i š k o vežico, zgradili več trafo 
postaj in uredili pokopal i šče . V končnem izvajanju pa so 
dela s primarnim v o d o m za v o d o v o d , regionalna cesta 
Velika Varnica —Cvet l in , da ne g o v o n m o še o več drugih 
posodobi tvah krajevnih cest in o sanaciji pos led ic neurja. 

G lede na to da so referendumska sredstva skromna, se 
da sklepati , da s m o dobro gospodari l i in z velikimi napori 
realizirali zastavljeni referendumski program. 

Očitkov glede nepravilne klasifikacije zemljišč v KS ne 
sprejemamo nase, ker s m o o tej zadevi razpravljali na 
zboru o b č a n o v v letu 1986, dajali delegatska vprašanja v 
Skupščini obč ine Ptuj, se udeleževali posebnih posvetov 
g lede tega, vendar odgovorni pri občini Ptuj tega vpraša-
nja niso mogli ali niso hoteli zadovo l j ivo rešiti. 

Povejmo še to, d a j e Anica Jagarinec, ena izmed podpi-
sanih, č lanica sveta KS Leskovec že drugo m a n d a t n o do-
bo in bi lahko s svojimi sugestijami in pripombam.i 
usmerjala de lo sveta KS že ves čas prej, da ne bi delali 
»napak« , ki jih navaja. Zanimivo je vedeti , da so pisci 
č lanka in novi člani sveta in skupščine isti občani . 

NAJ ŠE N A V E D E M O TO, D A N E Z A U P N I C E Z A 
D E L O V O R G A N I H K R A J E V N E S K U P N O S T I LE-
S K O V E C N I S M O DOBILI O D O B C A N O V , A M P A K 
S M O O D S T O P I L I Z A R A D I G R O B I H Ž A L I T E V PE-
Š Č I C E L J U D U , KI Z N A Š I M D E L O M N I S O BILI SE-
Z N A N J E N I . PRI D E L U N A S N I S O V O D I L I O S E B N I 
I N T E R E S I , K A R N A M OČITAJO, A M P A K I N T E R E S I 
V E Č I N E O B Č A N O V V K R A J E V N I S K U P N O S T I . RE-
Z U L T A T I PA SO D O B R O V I D N I . 

N o v o i z v o l j e n i m funkcionarjem že l imo č imveč u s p e h o v 
pri delu v KS Leskovec in upamo, da b o m o z vašo po-
močjo č imprej premagali nerazvitost krajevne skupnost i . 

Avtorji č lanka s m o podpisani , da bralcem ne bo po-
trebno zapravljati denarja za prevoze in jih iskati v ured-
ništvu Tednika. 

Martin Emeršič 
Gordana Kodrič 
Franc Stopajnik 

Janez Mere 
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Ptuj — mesto naključnih turistov? 
Saj človek ne ve, ali bi se smejal ali jokal. 

Ĵa vsakem koraku poslušamo nasvete, re-
pa tudi obljube, kaj vse nas lahko reši 

gospodarskih zagat . N a r a v n e danos t i in la-
jtfio znan je in še ka j ! Tol iko naravnih in ne 
yem še kakšnih danos t i , kot j ih i m a m o v Ptu-
ĵ j za razvoj tur izma, ima ver je tno le še malo-
[atero s lovensko ali d r u g o mesto. Naše gore 
|jst je tudi turist ični novinar , ki po radiu več-
Icrat svetuje, ka j bi bi lo t reba prepros tega po-
s t o r i t i pri nas d o m a , da bi se lahko šli turiz-
i^a in da bi privabili gosta . 

Pravi, da si sodobn i turist ne želi napoln i t i 
jarno želodca, a m p a k si p redvsem želi oboga-
titi dušo in srce. Kje bi to lahko storil bol je in 
lepše kot v našem mes tu , pa se o b r a č a m o od 
njega tako vz t ra jno , da se prav čud im, kako 
(ja sploh še k d o p r ide k nam, razen če m o r d a 
samo s luča jno za ide in je po evropsko iznajd-
ljiv, da si p o m a g a sam. Ker pa si mora sam 
pomagati, je razuml j ivo , da mu tudi noben ih 
storitev ni p o t r e b n o plačati , in o d i d e duho-
vno bogat , za veliko lepega bogatejš i , ne da 
t»i pri tem pustil pri nas en sam d ina r ali ku-
pil spominek , ki bi ga še dolgo spomin j a l na 
lepo doživet je . 

Morda ne bi bi lo odveč , če bi v Ptuju resno 
začeli razmišljat i o neki instituciji , pa n a j se 
tudi imenu je univerza , če hočete , ki bi se 
strokovno in p rak t i čno začela resno ukvar ja t i 
s temi problemi . V P tu ju i m a m o veliko entu-
ziastov, veliko s p o s o b n i h l judi, k i j i h pus t imo 
oditi neizkoriščene, pa bi l ahko in ver je tno 
tudi radi ka j storili za svoje mesto. Vse bi se 
moralo koncent r i ra t i na enem mestu , vse bi 
se mora lo voditi iz enega centra , ki bi bil 
usposobljen in bi vedel , ka j je v mestu n u j n o 

in m o ž n o storiti brez velikih d o d a t n i h sred-
stev. N e k a j pa mora seveda tudi stati. Poglej-
te! 

Kje n a j dobi turist in formaci je o mestu , če 
pa je v turistični »špici« vse zapr to? Mislim 
na turist ični biro. Takšno mesto, kot je naše, 
bi mora lo vse sile vreči v to, da bi se obnaša -
lo turist ično. Da bi pr ivabl ja lo , da bi organi-
ziralo itd. Res je, da vse ne more imeti finan-
čnega učinka že t ako j v začetku, po malem 
pa prav gotovo. Kako si lahko razlagam ab-
surd , da n i m a m o av tobusa v Topl ice , da se 
reka kopalcev vali od železniške pos ta je prek 
mos ta o tovor j ena z rekviziti za už ivanje v na-
ravi. Mislim, da je to l ahko posmeh vsem v 
našem mestu. Tudi d rugod pel je k d a j pa k d a j 
av tobus prazen , a m p a k mora voziti, ker je to 
n u j n o . 

K a k o si l ahko raz lagamo, da letos v p tu j -
skih topl icah še vedno ni vode v bazenih in 
da že dve nedel j i p r i h a j a j o kopalci , ki godr-
n j a j e o d h a j a j o in celo pos luša jo nepr i j azne 
razlage uslužbencev, češ ka j nas to sploh 
sprašu je te . K a d a r bo, pač bo, pa četudi bo 
deževalo." Misl im, da j e t uka j vsak k o m e n t a r 
odveč . Da o p o n u d b i in pogosti tvi ne govo-
rim. Včasih imam občutek , da so n a j b o l j sre-
čni, če j ih pust i te lepo pri miru. Vesela bi bi-
la, če se mot im. 

K a k o si l ahko raz lagamo n e p o m e t e n a par-
kirišča v nede l jo in sobo to p o p o l d n e ? Res je, 
da čez teden pač vse to umažemo , toda turisti 
p r i h a j a j o v naše mesto predvsem v teh dneh . 
N a j j im povemo , da bi v teh dneh tudi mi ra-
di počivali zasluženi poči tek in n a j nas pusti-

j o pri mi ru? Že n e k a j let zapovrs t jo so naše 
vpadn ice v mes to o b d a n e z odlagališči za 
smeti . Poglejte si pr izor ob ha jd inskem poko-
pališču, pa bo vsakdo , ki pr ide k n a m z vla-
kom, lahko dobi l p ravo sliko turis t ičnih pri-
č a k o v a n j že pred vs topom v mesto. 

Kako si l ahko raz lagam n e m a r n o posta-
vl jene p rome tne znake , v katere se l ahko celo 
zaletiš, če nisi n a n j e posebe j pozoren in si 
med tem ogleduješ ka j d rugega? Da o odseka-
nih smerokazih ne govor im. 

Še bi se da lo naštevati , pa n a j bo dovol j za 
razmislek ali namig. M o r d a bi v tej smeri ka j 
več storila tudi sredstva javnega obveščanja . 
Opozar ja t i na malenkos t i brez obču tka , da 
hoče kdo komu škoditi . Vsi, ki živimo v tem 
našem lepem mes tu , bi moral i biti za te stvari 
občutl j ivi . Vsakdo tudi na svojem de lovnem 
mestu. 

M o r d a za konec s amo še predlog, če že ni 
p r e p o z n o : okrogla miza o tur izmu, na ka tero 
bi bili povabl jen i vsi, ki ima jo o tem ka j po-
vedati . V Ptuju dela vsakdo preveč zase, pre-
ma lo je koord in i ran ih akcij . Mislim t u k a j na 
p r i zadevan ja muze ja , n j ihovo p o n u d b o , ki je 
na višini in kot si jo lahko le žel imo. Vsa ta 
p r i zadevan ja pa m o r a j o spremljat i tudi dru-
ga, če hočemo, da b o odšel turist od nas za-
dovol jen in se bo k n a m rad vračal. N e k a j pa 
bi kazalo v mestu uredit i tudi zaradi nas sa-
mih , ki tu živimo. Zadovo l jn i in srečni l j ud je 
so prvi porok , da b o tudi turist — nak l jučn i 
ali organiziran — sprejet s srcem in top l ino , 
ki mu jo lahko poda r i le zadovol jen in srečen 
človek. 

V. D. 

Tretja medobčinska revija pihalnih orkestrov 
•Saj skora j ne veš več, kje je 

vzrok, da neka te re ku l tu rne pri-
reditve v O r m o ž u niso ob i skane 
tako, kot bi mora l e biti . Če bi ga 
iskali za minu lo m e d o b č i n s k o 
srečanje p iha ln ih orkes t rov, ki je 
bilo v petek, 18. m a j a , bi težko 
zadeli pravega . Po vsej ver je tno-
sti je k m a n j š e m u številu obisko-
valcev p r i p o m o g l o neur je , ki se 
je minuli pe tek zd iv ja lo n a d Or-
možem in prepreč i lo , da bi bila 
prireditev, v ka te ro je bi lo vlože-
nega veliko t r uda , na gra j skem 
dvorišču, k jer bi bi lo razpolože-
nje obiskovalcev in seveda tudi 
godbenikov čisto d r u g a č n o . 

Z a k a j so nas topa l i s a m o trije 
pihalni orkestri in ne šest, kot je 
bilo p rvo tno na j av l j eno , n i smo 
prav vedeli . G o d b a na p iha la iz 
Središča ob Dravi (bili so med 

gledalci) je p r ep ros to odpoveda -
la svoje sode lovan je , brez prave-
ga vzroka tudi ni bi lo godbe IM-
P O L A iz obč ine Slovenska Bi-
strica, globlji vzrok so imeli sa-
m o godbenik i T G A iz Kidričeve-
ga (p rome tna nesreča med Kidri-
čevim in Ormožem) . 

M e d maloštevi ln imi gledalci v 
dvoran i d o m a kul ture v Ormožu 
j e bil tudi p r edsedn ik področne-
ga zd ružen ja p iha ln ih orkestrov 
Sloveni je Ervin Hartman iz Ma-
ribora. 

» G o d b a sp reml ja človeka vse 
živl jenje — od rojstva do smrti 
— in s tem v z p o d b u j a najrazl i-
čnejša čustva, od veselja ob roj-
stvu o t roka , žalosti ob smrti naj-
draž j ih in m o č n a domovinska 
čustva ob državnih praznikih ,« 
j e v svojem nagovoru povedal 

p redsedn ik Skupšč ine obč ine Or-
mož dr, Jože Bešvir. D o d a l je še, 
da so prav vsi godben ik i , ki na-
s topa jo na s rečan ju , navdušeni 
glasbeni zanesen jak i , sa j d rugače 
ne bi vztrajali ob neštet ih u t rud-
ljivih va jah , p r e d e n l ahko nasto-
pi jo na prireditvi , kot je bilo me-
dobč insko in kot so d ruga sreča-
n ja p iha ln ih orkestrov. 

Prvi se je d o m a č e m u občin-
stvu predstavi l Pihalni orkester 
Ormož, ki ima že kar do lgo tradi-
cijo, sa j je g o d b a v Ormožu ob-
s ta ja la že pred prvo vojno . Kot 
s amos to jno druš tvo je bila usta-
novl jena 1934. leta z nazivom 
O r m o š k a mes tna godba . Vmes je 
nehal delovat i , dokler ni bil kon-
čno 1959. leta s k u p a j z g lasbeno 
šolo p o n o v n o us tanovl jen tudi 
p ihaln i orkester . Od 1975. leta 

de lu je p o d takt i rko Slavka Pet-
ka, ude ležu je pa se vseh republ i -
ških t ekmovan j , s rečanja brat-
skih občin in s rečan ja p iha ln ih 
orkest rov severovzhodne Slove-
nije. Pr i re ja jo p r o m e n a d n e in ce-
lovečerne koncer te , skra tka sode-
lu je jo pri vseh p o m e m b n e j š i h 
pr i red i tvah v s amem O r m o ž u in 
v obč inskem merilu. 

Nas topi l je tudi Pihalni orke-
ster Prosvetnega društva Podleh-
nik, ki je bil us tanovl jen pred de-
vetimi leti, in to v g lavnem iz sa-
mih mlad ih godbenikov . Dirigira 
prav tako m l a d a di r igentka Ma-
rija Feguš. Orkester je sicer ma-
loštevilen, vendar pomen i za 
Podlehnik , kjer l jud je radi pri-
s luhne jo ubran i glasbi, veliko. 
Kl jub mladost i so svoj p rog ram 
d o b r o zaigrali , maloš tevi lna pu-
blika j ih je nagradi la s top l im 
ap lavzom. 

Tre t je medobč insko s rečanje 
p iha ln ih orkestorv je sklenil Pi-
halni orkester Ptuj, ki de lu je kot 
s amos to jno druš tvo v okviru 
Z K O občine Ptuj. Šteje 38 čla-
nov, več kot polovica pa je mlaj-
ših od 30 let. Pred dvema le toma 
so praznoval i 110-letnico delova-
n ja , kar priča o tradici j i , o stole-
t ja dolgi l jubezni , ki se p renaša 
iz roda v rod. V občini Ptuj sode-
luje Pihalni orkester na številnih 
pr i redi tvah, pros lavah in sreča-
nj ih . Pod dir igentsko takt i rko 
A n t o n a Horva ta so se predstavil i 
s štirimi sk l adbami ; posebe j so 
navduši l i pr isotne z la t inskoame-
riškimi hiti. 

Vida Topo lovec 

Revija otroških in mladinskih pevskih 
zborov osnovnih šol 

Pesem rojeva kval i te to živl jenja , j e ob pričetku 
občinske revije o t roških in mladinsk ih pevskih 
zborov osnovnih šol obč ine O r m o ž poudar i l Bojan 
Burger, ravnate l j O s n o v n e šole Ormož , ki je bila 
gostiteljica le tošnje obč inske revije. 600 mlad ih 
pevcev'— 12 zborov je bi lo resnično kot šopek 
cvetja s p isanimi oblači l i , veselimi pesmicami , le-
pim in ub ran im pe t j em, ki g a j e številno občinstvo, 
zbrano v avli nove o rmoške šole, boga to nagrad i lo 
z aplavzom. 

Revijo je pričel cicibanov zbor Osnovne šole Or-
mož, zborček je vodi la Teodora Štefanec, na klavir-
ju jih je spreml ja la Metka Žižek. Revijo j e nadal je -
val otroški pevski zbor Osnovne šole Velika Nede-
lja, ki je zelo t e m p e r a m e n t n o zapel pesmico Čiči-
pu; napisa la j o je učenka 7. razreda , uglasbi la pa 
zborovodkinja Ksenija Ličen, na klavir ju je zbor 
spremljal Peter Zorli. Sledil je nas top ot roškega 

pevskega zbora Osnovne šole Kog, ki ga je_ vodila 
Anica Pevec, ob klavirski spremljavi Darje Žganec. 

O b nas topu otroških pevskih zborov Osnovnih šol 
Tomaž in Miklavž pri Ormožu, ki sta ju vodi la 
Alenka Janžekovič in Leon Lah, so poslušalci na-
gradil i z ap lavzom zan imivo klavirsko spreml javo 
in p rece j šn jo svobodo v izvajanju pesmi, kar otro-
ke veliko bol j pr i tegne kot klasični način. Revijo 
sta nada l jeva la o t roška zbora iz Osnovn ih šol Or-
mož in Središče ob Dravi ter pet mladinsk ih zborov 
šol obč ine Ormož . N a s t o p so sklenili z dvema 
s k u p n i m a pesmima — Jožeta Leskovar ja Ej, topla 
p o m l a d in l judsko Kukavca v pr i redbi Dani le Šva-
ra, ki so ju zapeli mladinski pevski zbori pod vod-
stvom Dragice Cvetko iz Središča ob Dravi. 

Vida Topolovec 

Ribe naših voda 
v sredo, 16. ma ja , je bila v raz-

stavišču D u š a n a Kvedra Pokra-
jinskega muzeja Ptuj odp r t a raz-
!>tava RIBE N A Š I H VODA, ki 
^ta jo s k u p a j pr ipravi la Pokraj in-
ski muzej R u j in Ribiška družina 
'^uj. Razstava je posvečena 
^'^•letnici de lovan ja Ribiške dru-
žine Ptuj. 

Na razstavi ob muzeju in Ribi-
družini sode lu je ta še Zavod 
varstvo na ravne in kul turne 

^ediščine iz Mar ibo ra in Tehni-
ški muze j Slovenije. Avtor posta-
vitve je konserva tor za n a r o d n o 
dediščino mar iborskega Zavoda 
^a varstvo na ravne in kul turne 
J^ediščine p ro feso r biologi je Jan-

Urbanek . 

Vsekakor je razstava s takšno 
^emo nekaj nenavadnega in 
Pt^edstavlja izjemo v muzejski 
"•^zstavni politiki. M u z e j je resda 

ustanovl jen p rvens tveno z name-
n o m , da bi varoval p remično 
ku l tu rno dedišč ino, p remalo pa 
je znano , da so že pravila Muzej-
skega društva iz leta 1922 dolo-
čala, da Druš tvo tudi »dviga smi-
sel za p r i rodoznans tvo« . Razsta-
va je zas tavl jena tako, da ta smi-
sel res dviga in še več — spodbu-
ja tudi zavest o o h r a n j a n j u in va-
rovan ju naravnega okol ja . Profe-
sor Urbanek je razstavo koncipi-
ral tako, da n a m je u v o d o m a 
predstavil reko Dravo in n jene 
pri toke. Na to je nazo rno prika-
zal ribje bogas tvo in drugi živi 
svet v naših vodah . Ta razdelek 
bo vsekakor pritegnil veliko po-
zornos t predvsem mlajš ih obi-
skovalcev, kajt i dos le j še ni bilo 
mogoče videti na enem mestu 
zbranih toliko p repar i ran ih rib 
in rakov — okrog štirideset j ih 
je. Temu razdelku sledi zgodovi-
na r ibolova na Slovenskem od 

prazgodovinskih časov do danes . 
Pozornost obiskovalcev b o d o go-
tovo pri tegnila tudi r ibiška orod-
ja in načini r ibolova tudi od naj-
zgodnejš ih časov napre j . Ekolo-
ški del razstave o p o z a r j a na ne-
smisle človeškega r avnan ja z vo-
dotoki , tokrat na naših domač ih 
pr imer ih reke Drave, Pesnice, 
Dravin je in drugih m o č n o ogro-
ženih vodotokov . Razstavo smi-
selno zaokrožu je jo pr ispevek o 
zgodovini Ribiške druž ine Ptuj 
in likovni prispevki učencev OS 
Olge Meglič in Tone ta Žnidar i -
ča, ki so svoja l ikovna dela na 
sugest i jo prof . ak. s l ikar ja Boja-
na Gol i ja izdelali izrazito domiš-
lj i jsko, kot nek kon t r apunk t tej 
na ravoznans tveno zasnovani raz-
stavi. 

Razstava je odp r t a do 31. ma-
ja. 

Boris Miočinovič 

15. — jubilejna revija 
odraslih pevskih zborov 

občine Slovenska Bistrica 
Minuli petek, 11. ma ja , s e j e v viteški dvorani s lovenjebis t r i škega 

g radu razlegalo u b r a n o pe t je ena js t ih zborov in okte tov obč ine Slo-
venska Bistrica na reviji, ki j o je letos p o n o v n o d o b r o organiz i ra la 
O Z K O . 

Revijo so pričeli z Gallusovo Resonet in laudibus, ki jo je zapel, 
mešani pevski zbor Društva upokojencev Slovenska Bistrica. Spored so 
nadal jeval i pevci okteta Studenice, na to se j e predstavi l ženski pevski 
zbor KUD Oplotnica, z Vasovalcem in Bratci veseli vsi se je predstavi l 
moški pevski zbor Zgornja Ložnica. Kot peti je nastopi l moški pevski 
zbor Laporje, na to moški pevski zbor Obrtnik iz Slovenske Bistrice. 
Med najš tevi lčnejš imi je bil mešani pevski zbor KUD Crešnjevec, ki je 
nastopil na vseh dosedanjih petnajstih srečanjih. Z ubran im pe t j em se 
je s lovenjebistr iški publ iki , ki je do z a d n j e g a kot ička napoln i la vite-
ško dvorano , predstavi l tudi ženski pevski zbor D P D Svobode iz Slo-
venske Bistrice; lepo so peli tudi pevci mešanega pevskega zbora K U D 
Makole. Z b u r n i m ap lavzom pa so poslušalci nagradi l i oktet Planika, 
pre j bol j znan p o d i m e n o m oktet TO, ki je imel v isti dvorani p red 
po ld rug im mesecem koncer t ob deset letnici svojega de lovanja . 

Revijo je sklenil študentski pevski zbor Jurij Vodovnik Slovenska 
Bistrica, ki je s svojo svežino navduši l vse, ki so revijo spremlja l i . O b 
tem lahko p o h v a l i m o izbor pesmi , sa j so z b o r o v o d j e izbrali veliko do-
mačih n a r o d n i h zborovskih pesmi. 

Vida T o p o l o v e c 

PRENOVUENI TELOVADNICI OSNOVNE 
ŠOLE OLGE MEGUČ 

Ljubkovalno Ime Olgica 
Prejšnj i t eden so s k ra j šo s lovesnos t jo na osnovni šoli Olge Me-

glič spet predal i v u p o r a b o prenovl jen i te lovadnic i . Prenovi tvena de l a 
so se pričela lanskega n o v e m b r a in so stala več kot 648 mi l i jonov di-
nar jev . Šola s ama je pr i spevala 400.000 d inar jev , ostali del pa vse šole 
p tu j ske občine iz združen ih sredstev. Učenci so spet dobili p ros to r za 
pouk telesne vzgoje, p ros to r pa so dobi le tud i m n o g e druge de j avno-
sti, ki u p o r a b l j a j o te lovadnic i v p o p o l d a n s k e m in večernem času, m e d 
nj imi tudi plesni vrtec plesne sekcije D P D Svoboda Ptuj. 

N a slovesnosti so p o nas topu šolskega zbora in te lovadcev ob ja -
vili tudi rezul tate razpisa za l j ubkova lno ime šole. Prvo n a g r a d o — 
knjigi in 200 d ina r j ev — sta dobi la D u n j a Zavec in Aljoša O z m e c za 
ime » O L G I C A « in l ikovno upodob i t ev na steni te lovadnice . D o m i -
selna in vščečna ide ja in n j e n a izvedba, hkrat i pa tud i potrdi tev, d a se 
v našem šolstvu le p remika na bol je , p redvsem v smeri z a u p a n j a učen-
cem in n j ihovim sposobnos t im. 

N a V 

Kulturni križemkražem 
PTUJ • V razstavišču ptuj -

skega g radu je Pokra j insk i muze j 
postavil na ogled T U R Q U E R I -
JE. G r e za nekakšen uvod v raz-
stavo, ki bo p r i h o d n j e leto, na 
kateri b o d o predstavi l i seri jo ori-
enta lskih por t re tov. N a ogled va-
b i jo vse, še posebe j šole. Razsta-
va bo odpr t a d o 24. jun i j a . 

P T U J S K A G O R A • Veroni-
ka Rakuša vabi na ogled retro-
spekt ivne razstave svojih del v 
svojo galeri jo Paleta. Ogleda te si 
j o l ahko ob sobo tah . 

P O S T O J N A • Od 17. d o 19. 
m a j a j e na III . L inhar tovem sre-
čan ju , ki je bilo hkrat i 33. sreča-
n je gledaliških skup in Slovenije, 
nas topi lo enajs t gledal iških sku-
pin. Z d r u ž e n j e gledal iških in lut-
kovnih skupin Sloveni je pa je 
svojo skupš ino posvet i lo temi : 
Vloga profes iona lcev v nepokl i -
cnem gledališču. 

Z A G O R J E O B SAVI • N a 
12. reviji mlad insk ih pevskih 
zborov Sloveni je so peli tudi 
zbori iz p tu j ske obč ine : Osnovne 
šole Videm pri P tu ju (Son ja Vin-
kler). Osnovne šole Markovci 
( Jerne ja Bombek) in Osnovne šo-
le Cirkovce (Zla tka Mikložič). 
Revija je bila 18. in 19. ma ja . 

PTUJ • N a včerajšnj i r edn i 
letni seji zbora delegatov Zveze 
ku l tu rn ih organizac i j obč ine P tu j 
so pregledal i lani op rav l j eno de-
lo in si ob sp re j emu p r o g r a m a 
zaželeli, da bi šlo l jubitel jski kul-
turi vsak tako kot doslej . 

PTUJ • N a to rkovem o b m o -
čnem srečanju mlad ih pesn ikov 
in pisatel jev v organizaci j i Zveze 
kul turn ih organizac i j smo v iz-
vedbi č lanov gledal iške s k u p i n e 
D P D Svoboda P tu j slišali de la 
av tor jev : Lidije Rakuša iz Mar i -
bora , Al janke Kla jnšek iz Mar i -
bo ra , Dani je le Miiller iz Mar ibo -
ra, F ranca R a j n e r j a iz M u r s k e 
Sobote , M a j e Kert iz M a r i b o r a , 
D i a n e Zad ravec iz Mar ibo ra in 
Zvezdane Po ldauf s Tišine. Av-
torj i so se na pogovoru sešli tud i 
s člani žirije. 

L J U B L J A N A • Zveza kul tur-
nih organizaci j Slovenije organi-
zira od 26. j u n i j a d o 6. ju l i ja Po-
le tno p lesno šolo 90. Šola je na-
m e n j e n a p lesa lcem, č l anom ples-
nih skupin , m e n t o r j e m , p lesn im 
p e d a g o g o m , k o r e o g r a f o m in 
vsem drug im, ki se aktiVno 
ukva r j a jo s p lesom in i m a j o so-
l idno p lesno p r e d z n a n j e . 

Kdaj bo Ptuj pričel napredovati 
K pisanju tega sestavka me je napel ja l č lanek v 

Tedn iku , da so pri Lenar tu (tudi Lenarčani oči tno 
ne žive »v« Lenar tu) ustanovili lokalno televizij-
sko o d d a j n o pos ta jo . Z a g n a n i m Lena rčanom česti-
t am, obenem pa se s p o m n i m , da smo Ptujčani 
imeli prvo p o s k u s n o o d d a j o že pred dvema leto-
ma, na to pa je po velikem začetnem navdušen ju 
vse zaspalo tako, da nas je tudi t u k a j (v mislih 
imam tudi mestni p romet in d rugo) prehi te lo pre-
cej manjše mesto. 

Težko je poiskati vzroke za nepres tano relat ivno 
zaos ta j an je Ptuja za drugimi področj i v Slovenij i , 
men im pa, d a j e nad njimi precej sub jek t ivn ih : re-
c imo prenos oblast i s labega v ladar ja na s labega. 
U p a j m o , d a j e s sedanj imi koreni t imi sp r ememba-
mi v Sloveniji pa tudi v ptujski občini napoči l čas, 
ko bo začel Ptuj v s lovenskem pros toru nap redo -
vati. K vedenju obč ine na jbo l j p r i speva jo predsed-
nik občine, p redsedn ik izvršnega sveta, izvršni svet 
ter seveda skupščinski zbori . U p a m , da b o d o iz-
brani v novem o b d o b j u l judje , ki b o d o s svojimi 
osebnos tmi in z n a n j e m uspeli doseči nap redek 
p tu jske občine, pa tudi samega Ptuja . Na zgledu 
Ante ja Markoviča , ki je d ip lomirani inženir , lahko 
vidimo, da se tehniški poklici poleg svoje prakti-
čne naravnanos t i s p o z n a j o tudi na ekonomi jo . To 
ni nič nenavadnega , sa j je tehnika kombinac i j a fi-
zike in ekonomi je . Žal, kol ikor se s p o m n i m , po 
vojni med vodi lnimi l judmi v ptujski občini n ismo 
imeli nobenega inženir ja . V sosednj i mar iborski 
občini , s katero smo po vojni startali skupa j , so jih 
uporab ja l i in nas k repko prehiteli . 

Mars ikomu od mlajš ih se zdi p r ime r j an j e Ptuja 
z M a r i b o r o m neumes tno , sa j so razlike d a n e s za-
res vel ikanske, venda r so posledica zaos t a j an j a 

Ptuja po vojni . Tako j po vojni , razen v številu pre-
bivalcev, v inšt i tuci jah obeh mest ni bilo razl ik: 
obe mesti sta imeli vsaka svoj okra j , arhiv, muze j , 
š tudi jsko knj ižnico, g imnazi jo , nogometn i s t ad ion , 
pokl icno gledališče, neas fa l t i r ano letališče, bolniš-
nico itd. N a z a d o v a n j e Ptuja s e j e začelo z ukinitvi-
jo okra ja in pr ipoj i tv i jo k mar ibo r skemu , na to p a 
še ukini tvi jo p tu j skega pokl icnega gledališča. Ptuj-
ski politiki niso bili več kos mar iborsk im, p r e m a l o 
so podpi ra l i znanos t in znan j e in Ptuj je opletal na 
mestu. M e d t e m so Mar iborčan i s spre tn im polit i-
čnim m a n e v r o m začeli us tanavl ja t i univerzo, gra-
diti novo gledal iško dvorano , letališče, univerzi tet-
no knj ižnico in drugo , in danes , po kakšnih pe tde-
setih letih, j ih lahko o p a z u j e m o kot provincialci . 

Resda se je med tem mars ika j sp remeni lo tudi 
na Ptuju , venda r vse na nižjem nivoju. Mesto se je 
povečalo, dobili smo ponesrečen srednješolski 
center (raziskave kažejo, da se z večanjem števila 
l judi v enem pros toru veča n j ihova agresivnost) , 
s rednje šole pa ima že vsako mestece. Pred deset-
letji smo lahko uspešno tekmoval i z M a r i b o r o m in 
ga v mars ičem tudi prekašal i (pred vojno, ko je re-
žiral v p tu j skem gledališču Fran Žižek, so se Mari-
borčani s kolesi vozili na Ptuj gledat n jegove p red-
stave). 

Danes žal na mars ika terem področ ju ne more-
m o tekmovat i niti z mesteci. 

Skrajni čas je, da pr ide do p re lomnice v življe-
nju p tu j ske in Ptuja , do nekakšne »p tu j ske pomla -
di« , ko si b o m o postavili nekol iko višje cilje (o 
njih sem že dosti pisal) in j ih tudi uresničil i . 
U p a m , da se bo to začelo v tem m a n d a t n e m ob-
dob ju . Dr. Adolf Žižek, dipl . ing. 



10 — OD TU IN TAM 24. maj 1990 - T E D N I K 

Po začetnih zapletih 
mirna izvolitev 

novega vodstva 
Minuli četrtek, 17. maja, se je 

na prvi seji sešlo vseh 63 novoiz-
vol|enih poslancev slovenjebi-
striske občinske skupščine. Ker 
so se stranke že med volitvami 
dogovorile in uskladile svoje že-
lje glede vodilnih funkcij v skup-
ščini, bi lahko delo potekalo mir-
no, brez zapletov. 

DEMOS je dan pred prvo sejo 
novoizvoljene občinske skupšči-
ne sklical tiskovno konferenco, 
kjer so novinarje seznanili z 
medstrankarskim dogovorom 
okoli vodilnih funkcij v občinski 
skupščini. Predstavili so tudi 
svoje kandidate, predvsem ime-
na za bodočega župana in man-
datar ja za sestavo novega občin-

skega izvršnega sveta. Menda pa 
ta medstrankarski dogovor in 
pogovori v klubih poslancev po-
sameznih strank, ki so bili pred 
občinsko sejo, le niso bili dovolj. 
Ladislav Cvahte (SZ) in Milan 
Kodrič (neodvisni kandidat v 
zboru krajevnih skupnosti) sta 
bila nezadovoljna zaradi zaprte 
liste pn posameznih kandidatih 
— denimo pri funkciji predsed-
nika skupščine. Ko so se končno 
dogovorili, medtem pa je nekate-
rim že nekoliko poraste! tlak, ker 
so imeli pred očmi dolgo sejo re-
publiške skupščine, in po polur-
nem odmoru, kjer so se ponovno 

natančno pogovorili o vsem, so 
skupna seja in tudi seje posa-
meznih zborov potekale brez te-
žav. V debelih treh urah so izvo-
lili novo občinsko vodstvo. 

Za novega predsednika skup-
ščine občine Slovenska Bistrica 
so poslanci z 59 do 63 glasov iz-
volili Vlada Leskovarja, 39-letne-
ga diplomiranega ekonomista, di-
rektorja Impolovega sektorja za 
finance in ekonomiko. Prealaeal 
ga je DEMOS. Funkcijo DO 
opravljal neprofesionalno, ker v 
prvi vrsti ne želi izgubiti stika s 

svojo stroko, skupščini pa je dal 
zagotovilo, da bo to delo opra-
vljal z vsem svojim znanjem, ve^ 
stno ter odgovorno. Še posebej 
bo podpiral razvoj gospodarstva 
v oDčini, ob tem pa ne bo poza-

bil na okolie. Za podpredsedni-
ka skupščine je bil izvoljen z 
38 glasovi od 63 Janko Kovačič, 
pream. učitelj, ki ga je predlagala 
^ICS — SDP. 

Izvolili so tudi mandatarja za 
sestavo novega izvršnega sveta. 
To je Franc Jug, ekonomist, z a ^ -
slen v TP Pre^rba Poljčane. Iz-
voljen je bil s 45 glasovi od 63. 
Čez tri tedne naj bi na seji skup-
ščine predstavil nov izvršni svet 
in program dela. 

Predsednik zbora združenega 
dela je Rudi Vorša, diplomirani 
ing. metalurgije iz Impola, ki ga 

je predlagala iiZ., vendar sam 
pravi, da je neodvisni kandidat. 
Za podpredsednika zbora zdru-
ženega dela je bil izvoljen Srečko 
Gorisek, diplomiran ing. elektro-
tehnike iz Iskre Makole, ki ga je 
predlagal DEMOS. 

Vodstvo občinskega družbeno-

folitičnega zbora je prevzel Ivan 
'ristovnik (DEMOS), magister 

ekonomije, za podpredsednika je 
bil izvoljen po predlogu ZKS — 
S D P in SZ dr. Janko Roj. 

Zbor krajevnih skupnosti bo-
sta vodila predsednik Gabrijel 
Cintaver, ing. strojništva Iz KS 
Impol Slovenska Bistrica (DE-
MOS), in podpredsednik Jože 
Pečovnik, upokojenec iz KS Spod-
nja Polskava, ki sta ga predlagala 
ZK3 - SDP in SZ. 

Že na prvi seji je novoizvolje-

na skupščina sprejela prvi sklep, 
in sicer glede na vprašanje po-
slanca iz KS Laporje in na pred-
log liberalcev v zvezi z gradnjo 
hlevov v Laporju. Sedanji izvršni 
svet, kljub temu da so mu podalj-
šali mandat, ne sme izdati nobe-
nega dokumenta, s katerim bi to 
gradnjo omogočili. O vsem sku-
paj bodo razpravljali na eni pr-
vih sej skupščine, pri tem pa bo-
do upoštevali tudi mnenje odbo-
ra za varstvo okolja. 

Vida Topolovec 
Foto: Lado Steinbaher 

Izobrazbena struktura po-
slancev in število žensk v tej 
skupščini 

Od 63 poslancev v skupščini 
občine Slovenska Bistrica je 
samo 7 žensk: tri so v družbe-
nopolitičnem zboru, tri v zboru 
združenega dela in ena v zboru 
krajevnih skupnosti. Visoka pa 
je izobrazbena struktura ob-
činskih poslancev. Imajo ene-
ga magistra. 24 jih ima visoko. 
12 višjo. 8 srednjo izobrazbo. 
18 pa je drugih — od obrtni-
kov do kmetov. V družbenopo-
litičnem zboru premorejo ene-
ga magistra. 13 jih ima visoko. 
3 višjo in štirje drugo izobraz-
bo. V zboru združenega dela 
ima 9 poslancev visoko, pet vi-
šjo, pet srednjo in dva drugo 
izobrazbo. V zboru krajevnih 
skupnosti imata dva poslanca 
visoko, štirje višjo, trije srednjo 
in 12 drugo izobrazbo. VT 

Vlado Leskovar, predsednik skup-
ščine. 

Franc Jug, mandatar za sestavo 
izvršnega sveta. 

Rudi Vorša, predsednik ZZD. 

Ivan Pristovnik, predsednik DPZ. 

Gabrijel Cintaver, predsednik 
ZKS. 

S PRVEGA ZASEDANJA LENARŠKE SKUPŠČINE 

Dolgo lenarško popoldne 
Prejšnji torek so se sešli novo-

izvoljeni člani občinske skupšči-
ne. Na prvi seji so vztrajali cel 
šiht, saj so začeli ob trinajstih, 
končali pa okrog enaindvajsetih 
in trideset minut. Med zaseda-

njem skupščine je bilo nekaj od-
morov in usklajevanj po zborih, 
kar je še zavleklo zasedanje. 
Nevtralni opazovalec se zamisli 
ob zavlačevanju in zaustavljanju 
ob formalnostih in hočeš — no-
češ dobi občitek, da so stari člani 
vlade zasedanje slabo pripravili. 

Največ zapletov je bilo zaradi 
poslovnika o volitvah v skupšči-
ni. Za vse zbore imajo isti po-
slovnik, ki velja še za skupno za-
sedanje. V njem pa piše, da se za 

vodilne funkcije glasuje tako, da 
mora vsak kandidat dobiti veči-
no v posame^znem zboru, kar je 
nekako nelogično. Kandidat ta-
ko lahko dobi vse glasove v dveh 
zborih, v tretjem pa 49 odstotkov 
in ni izvoljen. Torej ne dobi le 
šestine glasov delegatov v skup-
ščini. Večina občinskih poslovni-
kov v drugih občinah za izvolitev 
zahteva večino na skupnem zase-
danju in odpadejo volitve po po-
sameznih zborih. V zboru zdru-
ženega dela so tako lahko »mini-
rali« vse predloge Demosa. Kan-
didati Demosa — združene opo-
zicije so zahtevali spremembo 
poslovnika, za kar je zopet bila 
potrebna večina po posameznih 
zborih . . . , dokler se tudi delega-

ti iz zbora združenega dela niso 
strinjali s to spremembo. 

Drugi dan službovanja novega 
župana Jožeta Skrleca, kmeta iz 
Voličine, smo ga obiskali na de-
lovnem mestu. Povedal je, da se 
dobro počuti, bil pa je že precej 
zaseden. Pogovarjal se je s pred-
stavniki pošte o razvoju infra-
strukture, obiskovali so ga novi 
sodelavci in predstavniki nekate-
rih strank, mira mu nismo dali 
niti novinarji. 

Ob vprašanju o osnovnih to-
čkah programa novega lenarške-
ga župana se skorajda ni zausta-
vil. Pogovor s človekom velikih 
načrtov, ki je bil izvoljen na naj-
bolj častno funkcijo, bomo pred-
stavili naslendjič. ms 

Mandatarja še nimajo 
Kljub vsemu pa so na seji le izvolili funkcionarje lenarške 

skupščine. Njen predsednik, kije prav tako kot v Ptuju in Ormožu 
neprofesionalec, je s 27 glasovi od 47postal Jože Škrlec, kandidat 
Kmečke zveze. Njegova protikandidatka je bila Vida Savli, doseda-
nja predsednica, ki jo je predlagala Socialistična zveza. Podpred-
sednik skupščine je postal Bojan Knuplež. 

Predsednik družbenopolitičnega zbora je postal socialdemo-
kratski kandidat Avgust Zavernik, podpredsednica pa Breda Slavi-
nec, liberalka. Predsednik zbora krajevnih skupnosti bo odslej Fe-
liks Kocbek, podpredsednik pa Karel Korošec. Zboru združenega 
dela bo predsedoval Alojz Breznik, njegov podpredsednik pa bo 
Vinko Šalamun. 

Mandatarja za sestavo lenarškega izvršnega sveta še nimajo. 
Stranke so se dogovorile, da kandidate predložijo do konca mese-
ca. Takrat bodo tudi sklicali zasedanje občinske skupščine. 

d.l. 

Jože Škrlec — novi lenarški 
»župan«. 

Največji problem so ceste 
Jurovski Dol je idilična vasica. 

Večina njenih prebivalcev živi od 
kmetijstva. Prebivalcev krajevne 
skupnosti je okoli 1200, krajevna 
skupnsot pa obsega tudi še se-
dem drugih, manjših naselij. Sa-
mo KristI, tajnik krajevne skup-
nosti, nam je povedal, d a j e okoli 

650 prebivalcev zaposlenih pred-
vsem v Lenartu in Mariboru, 
13% pa je na delu v tujini. V kra-
jevni skupnosti je 70 % krajevnih 
cest še neasfaltiranih in zato ni 
čudno, če največ krajevnega sa-
moprispevka namenjajo asfalti-
ranju in gramoziranju. Da pa ne 

bi bili odrezani od sveta, si priza-
devajo, da bi imeli čimveč tele-
fonskih priključkov, saj sodoben 
kmet brez njega ne more več sha-
jati. Trenutno imajo 280 telefon-
skih priključkov, število pa bodo 
letos še povečevali. 

Mladi prebivalci so poskrbeli 
tudi za to, da imajo v Jurovskem 
Dolu vrtec, ki je zelo lepo urejen 
v stari hiši, ki bi drugače morda 
propadla. Družabno življenje v 
kraju krojita aktivno Športno 
društvo Partizan in Kulturno-
prosvetno društvo Ivan Cankar, 
v katerem delujeta foklorna in 
dramska sekcija. Športno dru-
štvo je med prvomajskimi praz-
niki pripravilo športni teden, ko 
so se krajani in okoličani pome-
rili v šahu, nogometu in košarki. 

Tudi Jurovčani razmišljajo o 
tem, da imajo pogoje za razvoj 
turizma, predvsem zaradi idili-
čne podobe svojega kraja in šte-
vilnih lepo urejenih kmetij. Staro 
jedro naselja nameravajo ustre-
zno obnoviti, saj se pod slabimi 
fasadami skriva bogata arhitek-
tura nekdanjega trga. Jurovski dol 

Zamolčani 
občinski 
praznik 

pri Lenartu 
Lenarčani že več let sodelujejo 

z avstrijskim Cmurekom. Ob le-
tošnjem občinskem prazniku so 
lenarški obrtniki v Cmureku pri-
pravili razstavo, s svojimi deli pa 
tam gostuje tudi slikar Konrad 
Krajnc iz Selc. 

V okviru majskih prireditev ob 
občinskem prazniku je bila pri 
Benediktu okrogla miza z naslo-
vom Regulacija potoka Drvanja 
in njene posledice. V petek je bi-
la v lenarškem Klubu občanov 
otvoritev razstave dveh prizna-
nih umetnic iz Cmureka. Rosa 
Schuller upodablja na steklo, 
Erika Gschier pa slika na svilo. 

Upodabljata predvsem sakralne 
motive in cvetje. Otvoritve so se 
udeležili tudi cmureški župan 
Kari Neubauer in okrajni glavar 
Konrad Kranich ter predsednica 
SO Lenart Vida Šavli. Vsi govor-
niki so se zavzeli za še tesnejše 
sodelovanje na gospodarskem, 
kulturnem in športnem področ-
ju. Kulturni program so pripravi-
li učenci lenarške glasbene šole 
in ženski nonet Voličina, za po-
gostitev so poskrbele kmečke go-
spodinje. 

Slikarske razstave se pri Le-
nartu ne dogajajo pogosto, zato 
bi se vsekakor spodobilo, da bi 
temu dogodku namenili več po-
zornosti. Vsaj iz spoštovanja do 
avstrijskih gostov in umetnic. Ni-
kjer ni bilo plakata, posvečenega 
občinskemu prazniku in razstavi. 

Na prireditve v Cmureku nas je 
vabil le plakat v nemškem jeziku. 

Prireditve ob občinskem prazni-
ku so obšle širši krog občanov, 
saj so bili neobveščeni. 

V občinskem brezvladju so 
prireditve potekale »v tajnosti«. 

Sedanje občinsko vodstvo bi,, 
kljub porazu na volitvah, občin-
skega praznika ne smelo potisni-
ti na stranski tir. Praznovanje 
vsekakor ne bi smelo biti sociali-
stično evforično, vendar pa do-
stojanstveno, kot se za mesto Le-
nart in zveneče ime »majske pri-
reditve« spodobi. 

Razstave in druge prireditve 
na obeh straneh meje so bile do-
godek, ki bi ob ustrezni informi-
ranosti pritegnil obiskovalce z 
obeh strani meje. Na žalost spet 
ena od mnogih priložnosti, ki je 
ostala neizkoriščena. 

Darja Ornik 

AGROKOMBINAT LENART - Z ZNANJEM DO USPEHOV 

Uspešni na več področjih 
Agro Lenart je sicer starejše 

podjetje, vendar imajo vse proiz-
vodne programe kmetovanja 
mlajše od desetih let. Kmetujejo 
na približno 2000 hektarjih povr-
šin; od tega imajo 1200 hektarjev 
njiv, 200 hektarjev intenzivnih 
travnikov in okrog 350 hektarjev 
modernih nasadov. Ostalo zem-
ljo mislijo v naslednjem obdobju 
urediti v trajne nasade. Večino 
njiv imajo na melioriranih po-
dročjih, sadovnjaki pa so na 
opuščenih senožetih in starih po-
vršinah sadnega drevja. 

Podjetje zaposluje 270 delav-
cev, od tega 35 inženirjev kmetij-
skih strok. Leta 1984 je bilo za-
poslenih le pet inženirjev. Takrat 
je vodstvo Agrokombinata prev-
zel Jože Šuman, ki se je zavedal 
pomena znanja za razvoj podje-
tja. Rezultati so danes vidni na 
njivah, v sadovnjakih in v orga-
nizaciji podjetja. 

Takrat so proizvodni program 
zastavili na tradiciji okolice. Od 
nekdaj sta bila v teh krajih doma 
govedoreja in sadjarstvo. Koru-
zo, ki jo proizvajajo na 600 hek-
tarjih njiv, porabijo za hrano na 
dveh urejenih farmah. Letno 
proizvedejo 3000 glav pitane go-

vedi izvozne kvalitete, ostale nji-
ve pa so posejane s pšenico in 
oljno repico. 

Izdelke prodajajo doma in v 
tujini, večino Intesu in Tovarni 

mesnih izdelkov Košaki v Mari-
boru. V zadnjih letih so močno 
razvili sadjarstvo. Letos pričaku-
jejo do pet tisoč ton sadja. To 
pomeni, da bo sodobna hladilni-
ca v Lenartu letos prvič napol-

njena z lastnim pridelkom. Zgra-
dili so jo pred tremi leti, saj brez 
hladilnice ni sodobnega sadjar-
stva. Svojih kooperantov nimajo, 
v hladilnici pa okoliški kmetje 

skladiščijo sadje. Največ jabolk 
in drugih sadežev jeseni prodajo 
v Zagreb in Istro. 

Proizvodnja biološko zdravo 
hrane je tako pri nas kot v svetu 
še na začetku razvoja. Tudi v 

Agrokombinatu Lenart razmiš-
ljajo o tem, vendar si zaenkrat 
zaradi gospodarskega rizika še 
ne morejo privoščiti, da sadja ne 
bi škropili. Poizkusili so tako vr-
sto pridelave na manjših površi-
nah, vendar so prišli do žalostne 
ugotovitve: z dreves niso imeli 
česa pobrati. Ukvarjajo pa se z 
racionalizacijo porabe škropiv in 
uvajanjem naravnih oblik zatira-
nja škodljivcev. Direktor Agro-
kombinata pravi, da je uvajanje 
bio pridefave hrane problem, za 
katerega so potrebna velika sred-
stva, čas in strokovnjaki. Tega pa 
si podjet je z 270 zaposlenimi sa-
mo ne morejo privoščiti. 

Da skrbijo za razvoj kadrov, 
smo se lahko prepričali, saj so bi-
li tisti četrtek, ko smo jih obiska-
li, odsotni kar trije strokovnjaki, 
ki so zagovarjali diplome na vi-
sokih šolah. 

Dolgoročno načrtujejo pove-
čanje hladilnih kapacitet, razmiš-
ljajo tudi o predelovalni industri-
ji. Ukvarjajo se z oblikovanjem 
embalaže za izvoz. Urediti name-
ravajo še nekaj sadovnjakov if 
dolgoročno tudi dnevno oskrbo-
vati tržišča doma in v tujini s sve-
žim konzumnim sadjem. 
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OBČNI ZBOR KOŠARKARSKEGA KLUBA PTUJ 

Košarka na stranskem tiru 
Prejšnji petek so se v krajevni skupnosti bratov 

l̂ eš sešli ptujski košarkarji na letnem občnem zbo-
dli, Pregledali so storjeno, zamenjali in dopolnili 
člane upravnega odbora in si zastavili plan za le-
tos. 

Lani so imeli na jveč težav s f inancami , sa j so iz-
padli iz skup ine pr ior i te tn ih panog občine zaradi 
s l a b š i h rezultatov v pred lansk i sezoni. To pa je po-
pienilo m a n j d e n a r j a . Kl jub poizkusom v dveh se-
zonah se selekcije košarkarskega kluba niso uvrsti-
le v eno tno s lovensko ligo. Za to po pravilih Z T K O 
sledi zman j šan j e sredstev za ta lepi in relat ivno 
poceni šport , ki je mnog im na jpr i je tne j ša rekreaci-
ja. Pestilo jih je p o m a n j k a n j e kvali tetnih t rener jev, 
saj jih niso mogli plačeYati, čeprav v občini tovrst-
nih kadrov ne m a n j k a . Žal tudi celotni upravni od-
bor ni deloval , kot so se dogovori l i na prejšnj i 
s k u p š č i m . Težav ni bilo z igralci in s pogoji za 
vadbo. Po t rebno pa je hodi t i na tekme, kupiti žoge 
in drese, pa t e lovadne copate , po uspešni tekmi 
igralce pogostit i vsaj s sokom in tako dal je . Za to 
klub po t rebu je denar . Da so ga dobil i , so se domi-
slili več akcij. Sredstva osnovne dotac i je Z T K O so 
povečali za 70 ods to tkov s pr i redi tvami. Na juspeš -
nejše so bile: turn i r trojk v ma ju in sep tembru , tur-
nir prvoligaških ek ip v avgustu , tekma z Ol impi jo 
v jeseni. Z a h v a l j u j e j o se tudi vsem delovnim orga-
nizacijam, ki so koša rka r skemu klubu pomaga le z 
reklamami. V zadn j ih kval i f ikaci jah so se v eno tno 

s lovensko ligo uvrstili mladinci in kadet i , v ma ju , 
jun i ju in jeseni se b o d o borili za na jbo l j še rezulta-
te. 

V p rogramu so zapisal i , da b o d o letos izboljšali 
organizac i jo k luba, v ta namen so že izvolili nove 
č lane upravnega o d b o r a , d o s e d a n j e le fo rma lne 
č lane pa odslovili . Kadrovsko želijo klub okrepit i 
p redvsem za mla jše selekcije in omogoči t i trener-
jem nada l jn j e i zpopo ln jevan je , kar omogoča bolj-
še de lo za dal jše obdob je . G lede na rezultate mlaj-
ših selekcij p r i čaku je jo večje dotaci je Z T K O , pla-
n i ra jo neka j večjih košarkarskih prireditev, zana-
ša jo pa se seveda tudi na dob ro voljo pod je t i j in 
zasebnikov. 

Tekmovaln i rezultati b o d o zadovolj ivi , če člani 
osvoj i jo vsaj četr to mesto v drugi slovenski ligi 
vzhod, mladinci in kadeti os tane jo v enotni slo-
venski ligi, pionir j i pa osvoj i jo vsaj d rugo mesto v 
regionalni ligi. Zadovol jn i bodo , če b o d o uspeli 
t renersko pokrit i p tu j ske osnovne šole na način, 
kot s e j e že uveljavil v Dornavi in Kidričevem. 

Predsednik up ravnega o d b o r a je ostal Aco Kra-
vina. Igralci in drugi delavci v košarki F^tuja so za-
dovol jni z n jegovim d e l o m ; u p a j m o , da bo tako 
tudi vnaprej . Nas ledn j i mesec bo v rekreaci jskem 
centru na Rogli t renirala jugos lovanska reprezen-
tanca . Člani U O K K Ptuj se d o g o v a r j a j o za sreča-
nje na našem te renu , vendar zaenkra t za izide po-
govorov še ne vemo. M. Samec 

Trimska liga v malem 
nogometu 

v organizaciji špor tnega društva 
S lovenske gorice Juršinci so pripravi-
li v Juršincih trimsko ligo v malem 
nogometu . Nas topa devet ekip iz cele 
občine. Prve tekme so bile že konec 
prejšnjega meseca. Najprizadevnejši 
med organizatorji je .Stanko Soštarič. 

V prvem kolu so zmagale ekipe: 
Ciabrnik, H a m e n g o iz Mezgovcev in 
Markovci , v drugem kolu so bile zma-
govite ekipe Sonic iz Žamencev , Cia-
brnik, S i ) Juršinci in Nafta Polenšak. 
Nas topajo še naslednje ek ipe: Zviti, 
to so veterani iz Juršincev, ekipa os-
novne šole Juršinci in Grabšinci . 

MS 

Veliki nočni turnir v malem 
nogometu 

š p o r t n o društvo Hajdina organizi-
ra 1. in 2. junija ob 19. uri veliki tradi-
cionalni nočni turnir v malem nogo-
metu na asfaltnem igrišču na Sp. Haj-
dini. Nagradni f o n d : 5.()()(),0a din in 
pokali . Prijavnino, ki znaša 300,00 
din, bo organizator pričel pobirati 
eno uro pred začetkom turnirja. Igral-
ci in ljubitelji nogometa , vabljeni na 
dva prijetna večera, ki ju b o m o sku-
paj preživeli ob dobri glasbi, pijači in 
jedači . 

F. B. 
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AVTOELEKTRO MIRKO GERNILA » 

Pridemo tudi na dom... 
č e vam bo v pr ihodnje ponagajala elektriica v vašem osebnem 

vozilu, kmetijskem ali delovnem stroju, tovornjaku, imate še eno mož-
nost več, da pridete do dobrega mojstra, ki ima znanje in izkušnje s 
tega področja v malem prstu. Sicer pa — kdo ne pozna Mirka Cerni-
la. Zanj je znano, da že od daleč vidi v »dušo in srce« avtomobila. 
Mirko s e j e odločil, da bo odslej pomagal l judem v stiski kot obrtnik. 
Vsak dan, ob vsaki uri vam bo pripravljen narediti storitve v Vidmu 
5 D. Ce ne morete do njega, ga pokličete na telefon 774-792, in kmalu 
boste zagledali njegovo belo-rumeno terensko vozilo. Njegova speci-
alnost so avtoeleictrične napeljave, al ternatorji , zaganjači , skratka vse, 
kar je povezano z avtoelektriico. JB 

Mirko Cernila s svojim »terencem«. 
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Simon Toplak ob hlevu, na katerem je dobro vidno, da je bila ob neurju 
voda skoraj meter visoko, predvsem zaradi zasutih prepustov. 

Martin Slodnjak nemočno opazuje kupe gramoza, kjer je še dan prej bi-
la njiva s pšenico. Foto: M. Ozmec 

UNIČUJOČE NEURJE V SLOVENSKIH GORICAH 

Bilo je kot na sodni dan 
Sapotedi vremenoslorcev, da so ob popoldnevih možne krajevne plohe, so se 

najbolj izrazito (žal) uresničile v petek, 18. maja, ki ga bodo ljudje iz Slovenskih 
goric še dolgo pomnili. Grmenje in bliskanje se je nekaj po šestnajsti uri nenado-
ma prelevilo r močno neurje z dežjem in delno tudi s točo. Črno nebo je vsej grozo-
ti dajalo še bolj strahotno podobo in je po izjavah domačinov spominjala na sodni 
dan. Sajhuje je udarih po juršinskem bregu, pa naprej okrog Bodkovcev, Sakuša-
ka in Zagorcev do Dragoviča in delno tudi do Vitomarcev. Po prvih ocenah je ne-
urje uničilo od 10 do 40 odstotkov kmetijskih pridelkov, močno poškodovalo ma-
kadamske ceste, zasulo odvodne in druge jarke... 

Največjo škodo so po prvih ocenah 
utrpeli na območju KS Juršinci, kjer 
so že v soboto zjutraj aktivirali kraje-
vni štab za oceno škode. Ta si je ogro-
ženo območje podrobneje ogledal, 
predsednik skupščine KS Simon To-
plak pa je o prvih vtisih povedal: 

»Od kmetijskih pridelkov je uniče-
nih največ pšeničnih polj, kar je toli-
ko bolj žalostno, saj je bilo klasje že 
oblikovano. Na nekaterih mestih, 
predvsem okrog juršinskega vrha, je 
povzročila precej škode tudi toča in 
to predvsem v vinogradih. Hudourni-

ki pa so v nalivu naredili tudi veliko 
škodo na njivah s koruzo, v naših trs-
nicah in na krajevnih cestah. 

Sicer pa smo si najhuje poškodova-
no območje ogledali skupaj s člani 
občinske komisije in KZ Ptuj, in ker 
je naključje naneslo, da smo v nede-
ljo imeli še referendum za samopri-
spevek, smo prve prijave konkretnih 
poškodb na posameznih parcelah 
opravili sočasno na glasovalnih me-
stih. Pričakujemo, da nas širša družba 
ne bo pustila v nesreči same in da bo-
mo lahko povzročeno škodo vsaj del-
no nadoknadili z denarnimi odškod-
ninami iz solidarnostnih ali drugih vi-
rov . . .« 

Deroča voda je na posameznih me-
stih odnašala pred kratkim nasuti gra-
moz s krajevnih cest, ki so jih še ta 
mesec želeli asfaltirati. Najhuje je bi-
lo v Bodkovcih. Član gradbenega od-
bora Martin Slodnjak je povedal: 

»Nad našo domačijo je voda z bre-
gov dobesedno odnesla nasuti gra-
moz na pšenično njivo, tako da jo bo-
mo morali preorati. Najhuje je poško-
dovan odsek 1,5 km ceste, sicer pa je 
nrecej poškodovanih tudi drugih 
9 km ceste, ki je bila pripravljena za 
položitev asfaltne prevleke. To je za 
nas velik udarec, saj smo morali za to 
globoko seči v žep. Samo za grarnozi-
ranje smo zaradi redkih domačij od-
šteli okoli 100 tisoč dinarjev po go-
^odinjstvu. Tako smo se veselili, da 
Bodkovci ne bodo več »blatkovci«, 
pa seje narava iz nas spet ponorčeva-
la; kot kaže, se bo vse skupaj sedaj 
spet zavleklo. Čeprav smo odvisni od 
svojega kruha, nas je uničena pšeni-
čna njiva prizadela manj kot uničena 
cesta. Spet bo treba garati, spet seči v 
žep, spet navažati gramoz, skratka — 
kot da bi začeli na novo . . .« 

Ob ogledu ogroženega območja 
smo na več mestih naleteh na skupine 
krajanov, ki so takoj pljunili v roke in 
pričeli odpravo naplavljenih nasipov, 
čiščenje odvodnih jarkov in prepu-
stov . . . Skratka slovenjegoriški člo-
vek se je takoj zavedal, da mora iz 
blata vstati čimprej in prepričani smo, 
da se bo — tako kot lani za Haložane 
— našel denar tudi zanje. M. Ozmec 

Neurje je v krajevni skupnosti Juršinci po prvih podatkih povzročilo za 23 milijonov 250 tisoč dinarjev škode. Komi-
sija za oceno škode oh naravnih nesrečah v krajevni skupnosti je podatke o škodi objavila v nedeljo zvečer. 

Jože ISovak, predsednik sveta krajevne skupnosti Juršinci. je povedal, da je na krajevnih cestah škode 
za 3.6 milijona dinarjev, nekaj manj kot dvajset milijonov pa je škode na kmetijskih kulturah (v vinogra-
dih. trsnicah. pšenici, koruzi, vrtninah). 

Juršinčane precej skrbijo poškodovane krajevne ceste. Nanje so že doslej vgradili precej svojega de-
narja, žuljev in znoja. Sedaj je ujma naredila svoje in nič ne kaže, da bi lahko škodo .sami sanirali. Zato 
so odprli ŽR številka: 52400-780-11102, s pripisom za sanacijo škode v krajevni skupnosti Juršinci. 

Juršinčanom je treba pomagati takoj, saj so nekatere ceste neprevozne, nekaj kmetij pa odrezanih. 
MG 

S STRANSKE CESTE PRED 
AVTO 

Po magistralni cesti od Ormo-
ža proti Ptuju se je prejšnji torek 
neljal z osebnim avtomobilom 
Franc Cigut z Iga pri Ljubljani. 
V Moškanjcih se je s stranske ce-
ste pripeljal s kolesom 16-letni B. 
K. Kljub zaviranju ga je avto za-
del, fant je padel in hudo ranje-
nega so prepeljali v ptujsko bol-
nišnico. 

TRČIL V DROG ELEKTRIČNE 
N A P E U A V E 

l ' rejšnjo _ sredo se je Dušan 
Horvat iz Žabjaka , KS Rogozni-
ca, peljal na kolesu z motorjem 
po Svrzenjakovi ulici v Ptuju. V 
nližini opekarne ja zapeljal v ja-
rek in trčil v drog električne na-
peljave. Pri tem se je hudo ranil 
in prepeljali so ga v ptujsko bol-
nišnico. 

SOPOTNICA H U D O 
RANJENA 

V soboto, 19. maja, okoli 5. 
ure zjutraj se je Andrej Kamen-
šek z Mariborske ceste v I'tuju 
peljal z osebnim avtomobilom 
od Ptuja proti Ormožu. Zuna j 
nasel ja ' Borovci je s sprednjim 
delom avtomobila zapeljal na 
bankino, vozil no njej IX metrov, 
nakar ga je vrglo levo v obcestni 
jarek in vozilo je prevračalo še 
okoli 40 metrov. Med prevrača-

njem je skozi razbito sprednje 
steklo vrglo sopotnico Lidijo 
Dovečar iz Šardinja, ki se je hu-
do poškodovala. Voznik ni bil 
poškodovan, na vozilu pa je ško-
de za okoli 100.000 dinarjev. 

TRČILA AVTOMOBILA 
Božidar Zemljič iz Ormoža, 

Ljutomerska cesta, se je v sobo-
to, 19. maja, okoli 13. ure peljal z 
osebnim avtomobilom proti Pav-
lovskemu Vrhu. V Mihalovcih, 
pri hiši št. 32, ga je med vožnjo 
po klancu navzdol zaneslo na 
nasprotni vozni pas, po katerem 
je z avtomobilom prav tedaj pe-
ljal Jožef Kosec iz Malega Bre-
brovnika. Pri trčenju je bila hudo 
poškodovana sopotnica Slavica 
kosec . 

Z AVTOM V MOPEDISTKO 
V nedeljo popoldne je vozil 

osebni avto Milan Kodrič iz 
Brezja pri Poljčanah po cesti iz 
Studenic proti Laporju. V nase-
lju Križeča vas je sekal nepregle-
den levi ovinek in trčil v voznico 
kolesa z motorjem Zlatko Gori-
čan iz Križeče vasi 10. Mopedist-
ka je padla in se hudo poškodo-
vala, osebni avto pa je zaneslo s 

ceste in je trčil v drevo. Ugotovili 
so, da je bilo vozilo tehnično ne-
popolno. 

STRELA ZANETILA GOSPO-
DARSKI POSLOPJI 

V četrtek okoli 17.30 je strela 
udarila v gospodarsko poslopje v 
Novincih, KS Vitomarci. Zgore-
lo je ostrešje, seno in razno oro-
dje. Škode je za več kot 150.000 
dinarjev. Nekaj minut pred tem 
pa je udar strele zanetil gospo-
darsko poslopje v Žicah, KS 
Zgornja Sčavnica, občina Lenart. 
Tam ocenjujejo , da je škode za 
več kot 300.00'0 dinarjev. 

POŽAR V KUHINJI 
Prejšnji torek je na štedilniku 

v kuhinji Nade Slatič iz Ptuja 
pregreta mast povzročila požar. 
Uničeni so bili kuhinjski elemen-
ti in zidni oplesk. Ogenj so poga-
sili ptujski gasilci. Po približni 
oceni je škoae za okoli 45.000 di-
narjev. 

MOTORNI ZMAJ STRMO-
GLAVIL V JUROVCIH 

V četrtek zjutraj je Boris Pupa-
her poletel z motornim zmajem z 
letališča v Slivnici in nameraval 

preleteti smer Podlehnik —Mo-
skanjci —Maribor. Med poletom 
nad Jurovci je zaznal okvaro na 
krmilnem mehanizmu, zato se je 
odločil za pristanek na pokoše-
nem travniku v Jurovcin. Med 
pristajanjem se je motorni zmaj 
obrnil na hrbet in treščil na tla. 
Zmajar je na srečo ostal nepo-
škodovan, poškodbe na zmaju 
pa so ocenili na okoli 50 tisoča-
kov. 

PTUJČANA UMRLA V MARI-
BORU 

Na Ptujski cesti v Mariboru se 
je v ponedeljek, 21. maja , ob 7.20 
pripetila huda prometna nesreča, 
v kateri sta umrla mlada zakonca 
iz Ptuja. 27-letni Andrej Černe-
zel iz Jadranske 16 v Ptuju je vo-
zil osebni avto R-4 od Miklavža 
proti Mariboru, z njim je bila 
njegova 24-letna žena Brigita. Pri 
bencinskem servisu na Ptujski 
cesti je n juno katrco nenadoma 
zaneslo v levo na nasprotni vozni 
pas, trčila je v Certusov avtobus, 
ki g a j e iz nasprotne smeri pripe-
ljal Jožef Panikvar s Sppdnje 
Hajdine. Avtobus-zgibnik je po 
trčenju še zapeljal s sprednjim 
delom na katrco, jo zmečkaf in 
še nekaj metrov potiskal pred se-
boj. Oba mlada zakonca sta na 
kraju nesreče umrla. Vzroke ne-
sreče in okoliščine še preverja 
posebna komisija. 

Zlati par 
Skrbinšek 

Na matičnem uradu v Ptuju je bilo v soboto, 12. maja, slovesno. 
Petdesetletnico skupnega ži\ Ijenja v zakonski zvezi sta potrdila Franc 
in l-.lizabeta Skrbinšek, Strelci 6, KS Markovci. Franc je bil rojen 25, 
2. 1914 na Zgornji Hajdini, lilizabeta pa v družini Rižnar v Sobetincih 
10. 9. 1915. Poročila sta se 28. aprila 1940 v Markovcih. Po poroki sta 
si kupila malo posestvo v Strelcih in potem še nekaj zemlje dokupila 
Franc je bil med vojno mobiliziran v nemško vojsko, potem pa seje 
pridružil part izanom. Po vojni je bil v službi pri O Z K Z Ptuj in delal v 
semenski službi. Od leta 1952 do upokojitve je bil v službi pri Dinosu 
v Ptuju. FJizabeta pa je stalno delala doma in gospodinji la. V zakonu 
so se jima rodili 4 otroci, danes pa se veselita tudi ob 4 vnukih in treh 
pravnukih. 

Zlatoporočencema tudi naše čestitke! pp 

Franc in Elizabeta Skrbinšek ob slovesnosti v poročni dvorani matične-
ga urada v Ptuju. 

(Foto: Langerholc) 

Rodile so: 
Darja Klasinc, K Mitreju 6 — 

Nino; Renata Jupič, Mestni Vrh 
6 / a — Mit ja ; Tat jana Belci, Lju-
tomer, Ormoška 15 — Aleksan-
dro ; Lidija Stanko, Bukovci 28 
— Tjašo; Jožica Golob, Kicar 61 
— dečka; Antonija Hriberšek, 
Strmec II — dečka; Irena No-
tersberg, Podgorci 35 — Matejo; 
Jožica Danko, Novinci 49 — de-
klico; Cvetka Hliš, Kraigherjeva 
12 — Marka; Marjeta Lačen, 
Vogričevci 38 / a — deklico; Zofi-
ja Tašner, Ziherlova pl. 13 — de-
klico; Iris Fišer, Mejna c. 16 — 
Polono; Martina Ganza-Žele, 
Gregorčičev dr. 5 — Marka; Ana 
Kekec, Nova vas 69 — dečka; 
Metka Kouter, Podlože 8 — De-
nisa; Manica Ferk, Križni Vrh 
46, Laporje — Jureta ; Andreja 
Veit, Kraigherjeva 27 — dečka; 
Silva Oraščanin, Čermožiše 37 
— Tanjo. 

Poroke: 
^Vi l jem Kovše, Maribor, Anto-

ličičeva 8, in Adela Gajser, Ge-
rečja vas 20; Janez Golob, Bu-
kovci 125, in Snežana Strelec, 
Spuhlja 16; Andrej Murko, Lan-
cova vas I I / a , in Bojana Kola-
rič, Spuhlja 8 0 / a ; Branko Poto-
čnik, Portorož, Obala 19, in Mar-
jeta Kamenšek, Breg 54; Bojan 
Kamenšek, Breg 21, in Jožica Po-
točnik, Breg 21; Andjel Kačinari, 
Maribor, Titova 44, in Metka Ir-
golič, Maribor, Titova 44; Mar-
jan Arnuš, Kicar 45 /a , in Irena 
Duh, Kicar 108/a; Branko Vido-
vič, Bezjakova 3, in Jasmina 
Hren, Seliškarjeva 18; Damjan 
Letonja, Zg. Hajdina 89, in Da-
rinka Furek, Zg. Hajdina 89; Mi-

lan Kurbus, Placar 14, in Olga 
Kosajnč, Osojnikova 2; Milan 
Simonič, Janežovski Vrh 8, in 
Elizabeta Kramberger, Janežov-
ski Vrh 8; Branko Vajda, Bukov-
ci 107, in Slavica Lah, Strmec pri 
Polenšaku 7; Bruno Gradišnik. 
Maribor, Dominkuševa 2, in Jo-
žica Ertl, Maribor, Gosposvetska 
17; Bojan Hameršak, Muretinci 
43, in Jožica Slana, Nova vas pri 
Markovcih 10; Mar jan Slana. 
Nova vas pri Markovcih 27, in 
Boža Mikša, Nova vas pri Mar-
kovcih 27; Franc Berlak, Rjavci 
18, in Ivanka Toš, Župetinci 31. 

Umrli so: 
Angela Bernhard, Pavlovci 11, 

roj. 1905, umrla 16. maja 1990; 
Marija Merkuš, Zg. Pristava 18, 
roj. I908j umrla 16. maja 1990; 
Marija Čagran, Gorišnica 126. 
roj. 1916, umrla 15. maja 1990; 
Neža Krabonja , Gornj i Ključa-
rovci 4, roj. 1909, umrla 17. maja 
1990; Jožefa Štebih, Bodkovci'5, 
roj. 1931, umrla 17. maja 1990; 
Marija Mere, Povodnova 10, roj. 
1928, umrla 19. maja 1990; 
Zvonko Junger, Trajanova 3, roj. 
1949, umrl 19. maja 1990. 

TEDNIK 
TEDNIK JE NASLEDNIK Ptujske-
ga tednika oziroma Našega de-
la, ki ga je ustanovil Okrajni od-
bor OF Ptuj leta 1948. 

Izdaja Zavod za časopisno in ra-
dijsko dejavnost RADIO — TED-
NIK PTUJ. UREDNIŠTVO: Franc 
Lačen (direktor in glavni ured-
nik), Ludvik Kotar (odgovorni 
urednik), Jože Šmigoc (namest-
nik odgovornega urednika in 
lektor), Štefan Pušnik (tehnični 
urednik), Jože, Bračič, Ivo Ciani, 
Majda Goznik, Darja Lukman, 
Martin Ozmec, Vida Topolovec, 
Nataša Vodušek in Milena Zupa-
nič (novinarji). NASLOV: Radio 
— Tednik, Raičeva 6, 62250 Ptuj. 
p. p. 99; Tel.: (062) 771-226. Ce-
loletna naročnina 250 dinarjev, 
za tujino 480 dinarjev. ŽIRO RA-
ČUN pri SDK Ptuj: 
52400-603-31023. Tisk: GZP Ma; 
riborski tisk Maribor. Na podlagi 
zakona o obdavčevanju proizvo-
dov in storitev v prometu j® 
TEDNIK uvrščen med proizvode, 
za katere se temeljni davek ne 
plačuje. 


